LOUTKY WAYANG KULIT

Bali a Lombok

Napsaly a sestavily

Lesley Readerová a Lucy Ridoutová

Osmé vydání aktualizovali

Shafik Meghji, James Stewart a Jeroen van Marle

roughguides.com

RÝŽOVÉ TERASY A GUNUNG AGUNG

Obsah

Úvod

Kam se vydat

Kdy vyrazit na cestu

Autoři doporučují

27 míst, která nesmíte minout

Nejzajímavější trasy

Základní informace

Cesta na Bali

Cestování po Bali

Ubytování

Jídlo a pití

Zdraví

Slavnosti a kulturní akce

Outdoorové aktivity

Tradiční zkrášlovací a lázeňské procedury, jóga

Kultura a etiketa

Nakupování

Cestování s dětmi

Charita a dobrovolnické aktivity

Praktické informace

Jižní Bali

Kuta–Legian–Seminyak

Kuta a Tuban

Seminyak, Petitenget a Kerobokan

Canggu

Poloostrov Bukit

Balangan

Bingin

Padang Padang a Suluban (Uluwatu)

Nusa Dua a Tanjung Benoa

Denpasar

Balinéské muzeum

Sanur

Nusa Lembongan a Nusa Penida

Nusa Penida

Ubud a okolí

Ubud

Campuhan a Sanggingan

Pengosekan

Příjezd a odjezd Ubud

Orientace

Informace

Výpravy

Kurzy a dílny

Ubytování

Jídlo

Noční život a zábava

Nakupování

Lázeňské procedury, jóga a alternativní terapie

Užitečné adresy

Na jih od Ubudu

Celuk

Batubulan a okolí

Na východ od Ubudu

Na sever od Ubudu

Elephant Safari Park

Východní Bali

Gianyar a okolí

Gianyarské textilní dílny

Pura Bukit Dharma Durga Kutri

Bali Safari and Marine Park

Bangli

Semarapura a okolí

Taman Gili

Nyoman Gunarsa Museum

Gunung Agung

Besakih

Sidemen a okolí

Padang Bai a okolí

Goa Lawah

Candidasa a okolí

Pasir Putih

Amlapura a okolí

Taman Soeka Sada (Ujungský vodní palác)

Seraya Barat

Tirtagangga a okolí

Vodní palác Taman Tirtagangga

Pobřeží Amed

Amed, Jemeluk a Congkang

Z Lipahu do Aasu

Tulamben

Severní Bali a centrální sopky

Gunung Batur a okolí

Danau Bratan a okolí

Danau Buyan

Munduk a okolí

Lovina a okolí

Horké prameny Air Panas Banjar

Singaraja a okolí

Puri Agung Singaraja

Okolí Singaraje

Severovýchodní pobřeží

Surya Indigo

Západní Bali

Tabanan a okolí

Muzeum Subak a tradiční balinéský dům

Pláž Yeh Gangga

Pura Tanah Lot

Opičí les Sangeh

Gunung Batukaru a okolí

Wongayagede

Pura Luhur Batukaru

Silnice Jatiluwih

Sarinbuana

Balian Beach a západ

Balian Beach

Medewi

Severní pobřeží

Pemuteran

Z Pemuteranu do Seriritu

Silnice do Antosari

Lombok a souostroví Gili

Západní Lombok

Jihozápadní poloostrov

Senggigi a okolí

Souostroví Gili

Gili Trawangan

Gili Meno

Severní Lombok

Gunung Rinjani a okolí

Východní Lombok

Jižní Lombok

Kuta a okolí

Na východ od Kuty

Souvislosti

Dějiny

Náboženství

Chrámy

Tradiční hudba a tanec

Balinéská gamelanová hudba

Tradiční balinéská taneční představení

Moderní balinéská hudba

Vesnické zvyky a tradice

Vesnické domy

Obrušování zubů

Pohřeb

Důsledky turistického ruchu

Knihy

Jazyk

Poznámky a rejstřík

ÚTES NUSA PENIDA

Úvod

Bali a Lombok

Ostrovy Bali a Lombok jsou součástí indonéského souostroví, 5200 km dlouhého pásu více než třinácti tisíc ostrovů, který se táhne mezi západně položenou Malajsií a východně ležící Austrálií. Oba ostrovy nadchnou úchvatně drsným pobřežím, nádhernými písečnými plážemi a špičkovými surfařskými lokalitami patřícími k nejlepším na světě. Bali i Lombok patří spíše k malým ostrovům, Bali má na šířku sotva 150 km a Lombok pouhých 80 km; pro oba jsou typické vysoké sopky obklopené mimořádně úrodnou půdou s typickými elegantními terasovitými rýžovými políčky. Svou kulturou se ale od sebe výrazně liší. Bali je jediný hinduistický ostrov jihovýchodní Asie a náboženství zde ovlivňuje všechny oblasti každodenního života. Sasakové na Lomboku jsou naopak muslimové, podobně jako naprostá většina Indonésanů.

Bali se dostalo do centra pozornosti zahraničních turistů zhruba před devadesáti lety a v současnosti patří k mimořádně oblíbeným destinacím lákajícím jak baťůžkáře, tak movité turisty. Míří sem potápěči i plážoví povaleči, skupinové zájezdy i jednotlivci hledající duchovní obrodu. Po teroristických útocích v letech 2002 a 2005 počet turistů dočasně klesl, ne však nadlouho. Ostrov nabízí infrastrukturu, na kterou jsou zvyklí i ti nejnáročnější turisté. Současně se potýká s nemalými dopravními potížemi, čelí silné komercializaci a invazi západní kultury. Přesto si stále uchovává svůj šarm a vlídnou atmosféru, láká malebnými chrámy připomínajícími kulturu minulých staletí i rušnými slavnostmi uprostřed úchvatné krajiny ve vnitrozemí. Východně od Bali leží ostrov Lombok . Prozatím přitahuje menší počet turistů než Bali, ale jejich zájem v poslední době roste. Zahraniční návštěvníci s nadšením objevují zdejší klidné a čisté pláže, zalesněné hory i možnost užít si trochu bezpečného dobrodružství, kterou Lombok nabízí ve větší míře než jeho slavnější soused.

Až do devatenáctého století byly Bali a Lombok rozděleny do malých království ovládaných rádži. Jejich „říše“ se velmi rychle měnily a moc se přelévala z rukou do rukou – v některých dobách se části východního Bali a západního Lomboku nacházely pod společnou správou. Později byly oba ostrovy na dlouhou dobu nizozemskými koloniemi. Tato nadvláda skončila teprve v roce 1949, kdy si Indonésie s konečnou platností vybojovala nezávislost. Centrální vláda v Jakartě se poté usilovně snažila nově vzniklý stát, tvořený velkým počtem v mnoha směrech odlišných ostrovů, politicky a kulturně sjednotit a vytvořit pocit národní identity. Používala k tomu pětibodový politický program známý jako Pancasila a také indonéštinu (Bahasa Indonesia), která se často proti vůli místních obyvatel stala povinným oficiálním jazykem celého souostroví. Z pohledu správního členění je Bali jednou z indonéských provincií s vlastní provinční vládou, zatímco Lombok je nejzápadnější ostrov oblasti Nusa Tenggara, kterou tvoří pás ostrovů táhnoucí se až k Timoru. Oblast je rozdělena do dvou provincií: Západní Nusa Tenggara a Východní Nusa Tenggara.

Kam se vydat

Nejznámější balinéské letovisko Kuta–Legian–Seminyak , známé asi 8 km dlouhým pásem písečných pláží, si získalo popularitu mezi různě zaměřenými turisty z celého světa. Pravidelně sem jezdí australští surfaři (často jenom na víkend), ale setkáte se tu i s návštěvníky, které lákají zdejší restaurace a módní obchůdky. Turisté hledající klidnější prostředí míří na sever k plážím v okolí Canggu a přes jižní poloostrov do Sanuru , případně na ostrov Nusa Lembongan . Usedlejší turisté vyhledávají letoviska Candidasa a  Amed , ležící ještě o něco dál na východ. Hodně návštěvníků míří také na Lovinu u severního pobřeží, proslulou plážemi pokrytými tmavým sopečným pískem. Klidnější a rázovitější letoviska se nacházejí u  Jimbaranu na jihu ostrova a na severozápadě u  Pemuteranu . Na Lomboku je největším lákadlem souostroví Gili, ale najdete tu i klidnější ostrůvky u poloostrova Sekotong. V okolí Senggigi si vyberete z velkého počtu ubytovacích zařízení a poblíž Kuty na severu vás jistě upoutají nádherné pláže. Všechna zdejší letoviska slouží jako pohodlné základny potápěčů a  šnorchlařů , kteří se z nich vydávají k nedalekým útesům (některé leží skoro u břehu). Surfaři si vyberou z množství vynikajících lokalit – patří k nim Uluwatu na Bali a Desert Point na Lomboku s vysokými vlnami pro zkušenější surfaře. Strádat však nebudou ani začátečníci, kteří se s prknem teprve seznamují.

Většina zahraničních návštěvníků se vydává také do vnitrozemí do tradičních balinéských a lombockých vesnic. Na Bali upoutá kdysi maličká osada Ubud, která se v posledních desetiletích změnila v oblíbené turistické centrum. Tlak komerce je zde pochopitelně silně patrný, ale Ubud si přesto uchovává svou tradiční atmosféru. Ve večerních hodinách zde můžete sledovat domorodé tanečníky a ulice lemuje spousta bio-kaváren, uměleckých galerií i center nabízejících jógu a alternativní léčbu. Na Lomboku má obdobnou pozici Tetebatu, ležící na podobně pěkném místě v podhůří sopek. Postrádá však, jako ostatně celý ostrov, bohatou kulturní tradici typickou pro Bali. Celkově lze říct, že vesnice jsou na obou ostrovech zajímavější než města. Současně platí, že hlavní město Bali, Denpasar (které je centrem historické provincie Semarapura) a lombocké hlavní město Mataram, tvořené řadou dříve samostatných vesnic, si přinejmenším jednodenní výlet spojený s prohlídkou místních muzeí, tržnic a chrámů určitě zaslouží.

Velkým lákadlem Bali jsou zdejší elegantní hinduistické chrámy, zejména ostrovní chrám Tanah Lot, úchvatně situovaný chrám Uluwatu a rozsáhlý chrámový komplex Besakih na svahu sopky Gunung Agung. Zájemci o místní tradice a kulturu by si neměli nechat ujít některou z místních chrámových slavností.

Oba ostrovy nabízí i spoustu příležitostí k pěším výletům a túrám, z nichž mnohé vedou k sopkám či na jejich vrchol. Nejzajímavější je bezpochyby výstup na vrchol lombocké sopky Gunung Rinjani, která je s 3726 metry nejvyšším vrcholem celé Indonésie. Výstup na balinéskou sopku Gunung Agung (3142 m) je kratší a méně náročný, i když jej není záhodno podceňovat. Fyzicky méně zdatným turistům bude spíše vyhovovat cesta na Gunung Batur (1717 m), která právem patří k vůbec nejoblíbenějším. V jediném balinéském Národním parku Bali Barat najdete málo schůdných turistických cest, na své si však přijdou milovníci ptáků – ti se mohou vydat i do okolí Danau Bratan uprostřed ostrova. Pokud nemáte na delší výpravy chuť či čas, měli byste aspoň zvážit návštěvu některé z vesnic ve vnitrozemí, kde si na chvíli odpočinete od pobřežních veder a pokocháte se nádhernou přírodou a řadou scenérií. Oblíbenými cíli jsou vesnice Sidemen, Tirtagangga, Sarinbuana a Munduk.

Kdy vyrazit na cestu

Bali a Lombok leží v tropické oblasti, jen osm stupňů jižně od rovníku, proto zde vládnou poměrně stabilní teploty – v pobřežních oblastech Bali a v okolí Ubudu kolem 27° C a v centrální části u sopek a v okolí Kintamani kolem 22° C. Oba ostrovy zasahují každoroční monzuny, přinášející velké množství srážek a někdy (obvykle od října do března) až nesnesitelnou 97% vlhkost.

Nejvhodnější dobou k návštěvě je květen až září, kdy se není třeba obávat dešťů, i když je třeba upozornit, že monzuny jsou, jako ostatně mnoho dalších věcí v Indonésii, silně nespolehlivé. Například v Ubudu musíte s deštěm počítat během celého roku. Rozhodně se ale není třeba obávat celodenního deště: spíše vás zastihne hodinová průtrž mračen, po které se vyčasí. Vytrvalé mrholení zde není běžné. Pokud se však chystáte do hor a na sopky, mějte na paměti, že v období monzunů si výstup příliš neužijete a budete se zbytečně vystavovat značnému riziku.

Dále je třeba zmínit, že během hlavní turistické sezóny (od poloviny června do poloviny září a poté koncem prosince o Vánocích a kolem Nového roku) bývají hlavní letoviska přeplněná k prasknutí, ceny pokojů letí do nebes a navíc jsou na týdny předem rozebrané.

TANEC BARONG, BATUBULAN

TRADIČNÍ ODĚV

Balinéští muži i balinéské ženy dodnes nosí tradiční oděv, a to zejména při návštěvě chrámů, během slavností, při pohřbech, svatbách, narození a dalších významných obřadech. Muži si oblékají tento chrámový oděv také při hře na gamelanové nástroje a příležitostně při setkáních banjar.

Hodně žen však potkáte také v barevných přiléhavých topech, přes které nosí lehké vzdušné šaty kebaya a některé si zdobí vlasy různými ozdobami. Během významných slavností si ženy jedné osady či rodiny oblékají šaty kebaya stejné barvy. Dávají tím najevo pocit příslušnosti ke své komunitě.

Muži nosívají určitý druh sarongu (kamben sarung), jakousi halenu po kolena (saput) a k ní slavnostní košili s límečkem (většinou bílou, ale může být také batikovaná), případně naškrobený kabátek. Podle vlastního vkusu si můžou ovázat hlavu nepřehlédnutelným šátkem (udeng), který může mít různý tvar, ale většinou se váže do trojúhelníku (v obchodech jde koupit již uvázaný udeng). Šátek, podobně jako šerpa, symbolicky shromažďuje veškerou mentální energii nositele a pomocí elegantního hřebínku nad čelem ji posílá spolu se zbožnými myšlenkami k nebi.

ZAJÍMAVOSTI

• Bali (5800 čtverečních kilometrů a více než 4,2 milionu obyvatel) a Lombok (více než 4700 čtverečních kilometrů a přibližně 3,2 milionu obyvatel) tvoří dvě z celkem 33 provincií Indonéské republiky, etnicky velmi různorodého státu s demokratickou správou a přibližně 247 miliony obyvatel.

• Balinésané tradičně slaví Nový rok, známý jako Nyepi (většinou připadá na březen až duben) dnem ticha a meditací, která velmi kontrastně následuje po večeru a noci, v jejímž průběhu se ostrované snaží hlučnou zábavou zahnat zlé duchy.

• V listopadu nebo prosinci se muslimští a hinduističtí obyvatelé Lomboku účastní slavnosti Perang Topat, známé také jako Ketupatská válka, symbolického souboje u chrámu Pura Lingsar, při němž vzduchem létají rýže a vejce.

•Wallaceova linie, procházející 35 km širokým Lombockým průlivem oddělujícím oba ostrovy, byla dlouho považovaná za hlavní předěl mezi asijským a australasijským ekosystémem.

• Bali i Lombok jsou sopečné ostrovy: mohutná erupce na Lomboku v roce 1257 prý na řadu let významně ovlivnila klima celé zeměkoule.

CHRÁMOVÉ OBĚTINY

FARMÁŘKA PROSÍVAJÍCÍ RÝŽI

PURA ULUN DANU BATUR, BALI

PLÁŽ V KUTĚ, BALI

PLAVÁNÍ S MĚSÍČNÍKEM SVÍTIVÝM

Od července do října nabízí pobřežní vody kolem ostrovů Nusa Lembongan a Nusa Penida jedinečnou příležitost k setkání s měsíčníkem svítivým, známým jako mola mola, jedním z nejplašších a nejtajemnějších mořských živočichů. Měsíčník je nejtěžší kostnatá ryba na světě, dosahující průměrné váhy kolem 1000 kg. Některé druhy váží i dvakrát tolik a dorůstají až do třímetrové délky, tedy velikosti zhruba menšího automobilu. Slovo „mola“ pochází z latiny a znamená mlýnský kámen, což docela dobře odpovídá vzhledu obřích drsných šedých ryb přibližně kruhového těla, kterým chybí ocasní ploutev. Měsíčník je naštěstí mírná ryba a pro potápěče nepředstavuje žádné nebezpečí, protože se živí výhradně medúzami a dalšími podobnými živočichy. Odborníci toho zatím o tomto obrovi moc neví, ale je známo, že většinu života tráví ve vodách hlubších než 200 metrů.

Pohyby mořských proudů měsíčníky každoročně, z nějakého prozatím neznámého důvodu, na pár měsíců přilákají do mělčích vod, kde je sledují nadšení potápěči a spolu s nimi i zvědaví turisté. Největší naděje na shlédnutí ryby je právě u obou výše zmíněných ostrůvků.

Autoři doporučují

Naši autoři projeli celé Bali i Lombok – vystoupali na sopky, potápěli se v nejvyhlášenějších lokalitách, prošli rušné tržnice a navštívili starobylé chrámy, aby vám v tomto průvodci nabídli ověřené informace z první ruky. Nyní vám nabízí výběr svých nejoblíbenějších míst a zážitků.

Prvotřídní kuchyně Milovníci dobrého jídla by měli rozhodně navštívit Ubud lákající pestrou nabídkou nejrůznějších lahůdek, které ochutnají například v restauraci Locavore (viz str. 140) kombinující místní suroviny a nejnovější kuchařské postupy, nebo v kavárně Seniman Coffee Studio (viz str. 140) s kuchyní připomínající spíš vědeckou laboratoř.

Úchvatné výhledy Nejkrásnější pohled na oslnivě zelená terasovitá rýžová políčka a ohromující sopky v pozadí se před vámi na Bali otevře z Ubudu (viz rámeček, str. 124), Sidemenu (viz str. 178) a Tirtaganggy (viz str. 192). Neméně působivou lombockou scenérii rýžových polí si můžete vychutnat u Tetebatu (viz str. 296).

Stranou turistických tras Lombocký jihovýchodní poloostrov (viz str. 298) sice leží jen devadesát minut (dosti náročné) jízdy od letiště, ale přitom si tady budete připadat jako na konci světa. Jihozápadní poloostrov (viz str. 266) má o něco lepší dopravní spojení, ale působí skoro stejně panensky. Na Bali se můžete za osamoceným dobrodružstvím vydat po úzké pobřežní silnici mířící z Amedu do Ujungu (viz str. 196).

Nejlepší túry Odměnou za skutečně náročný výstup k okraji kráteru sopky Rinjani (viz str. 291), nebo ještě výš až na její samotný vrchol, je nádherný pohled na vycházející slunce a na velkou část Lomboku, Bali a Sumbawy. Skvěle ho doplní koupel v místních horkých pramenech.

Špičkové vlny Lombok je doslova rájem surfařů, jak zkušených, tak začátečníků. Základy jízdy na prkně si můžete osvojit v jedné z nádherných kutských zátok (viz str. 300) a skuteční profesionálové se mohou vydat za velkolepými vlnami u nedalekého Gerupuku (viz str. 304).

Tímto ale naše doporučení ani zdaleka nekončí. Oblíbená místa (skvěle umístěné hotely, příjemné kavárny, specializované restaurace a podobně) jsme v průvodci označili následujícím symbolem .

SURFOVÁNÍ NA LOMBOKU

SENIMAN COFFEE STUDIO

HORSKÉ PRAMENY NA SOPCE GUNUNG RINJANI

TRŽIŠTĚ, DENPASAR

27
míst, která nesmíte minout

Během pobytu na Bali a Lomboku samozřejmě nemůžete zhlédnout všechny místní zajímavosti – a ani vám neradíme, abyste se o to pokoušeli. Proto vám nabízíme hlavní turistické atrakce podle našeho vkusu a subjektivního výběru: jedinečná ubytovací zařízení, skvělé pláže a nejzajímavější výlety. U každého tipu najdete odkaz na stránku v průvodci, na níž se dozvíte víc. Barva odkazuje na jednotlivé kapitoly průvodce.

01 | POHLED NA VYCHÁZEJÍCÍ SLUNCE ZE SOPKY GUNUNG BATUR

Strana 207

Vystoupejte na vrchol starobylé sopky a dopřejte si pohled na jedno z nejúchvatnějších panoramat na Bali, případně i na východ slunce.

02 | CHRÁMOVÉ SLAVNOSTI

Strana 38

Na Bali se nachází celkem dvacet tisíc chrámů a ve všech se každoročně konají náboženské slavnosti, při nichž nesmějí chybět průvody a oběti bohům.

03 | POBŘEŽÍ AMED

Strana 194

Skvělé potápění poblíž balinéských pláží a nezapomenutelný pohled na pobřeží.

04 | PLÁŽE JIŽNÍHO LOMBOKU

Strana 299

Na divokém a krásném pobřeží v okolí Kuty najdete jedny z nejlepších bílých písečných pláží.

05 | SOUOSTROVÍ GILI

Strana 276

Tři maličké ostrůvky s bílým pískem, průzračnou tyrkysově zelenou vodou a skvělým výběrem hotelů a restaurací právem patří k hlavním cílům velké části turistů.

06 | TRADIČNÍ KAMASANSKÉ UMĚNÍ

Strany 169 a 171

Ukázky tohoto stylu si můžete prohlédnout na stropě starobylého pavilonu Kerta Gosa ve východní části Bali a v muzeu Nyoman Gunarsa.

07 | SURFOVÁNÍ

Strana 39

K nejlepším lokalitám patří balinéské Uluwatu, Padang Padang a lombocký Desert Point; začátečníci mohou zamířit do balinéské a lombocké Kuty (jde o dvě lokality) a k Medewi.

08 | LÁZNĚ

Strana 41

Dopřejte si luxus a nechte se rozmazlovat zkrášlovacími procedurami, například vyhlášeným peelingem s kurkumou mandi lulur .

09 | PEMUTERAN

Strana 250

Poklidné letovisko na severozápadním pobřeží Bali v blízkosti známých útesů Menjangan.

10 | PODHŮŘÍ SOPKY GUNUNG BATUKARU

Strana 240

Řada nádherných výhledů na moře, zahradní chrámy a skvělé ubytování ve Wongayagede, Jatiluwihu a Sarinbuaně.

11 | BALINÉSKÉ MUZEUM, DENPASAR

Strana 93

Vynikající zdroj informací o tradiční ostrovní architektuře, životě a zvycích místních obyvatel.

12 | PURA TANAH LOT

Strana 237

Asi nejčastěji fotografovaný chrám na vlastním maličkém ostrůvku.

13 | UBUD

Strana 118

Umělecké centrum Bali s řadou skvělých ubytovacích zařízení, restauracemi, obchody a galeriemi – kolem jsou typická rýžová políčka.

14 | GAMELANOVÁ HUDBA

Strana 324

Pro balinéskou hudbu jsou typické výrazné synkopované rytmy a řada nástrojů zahrnujících i xylofon.

15 | JIŽNÍ POBŘEŽÍ OSTROVA NUSA PENIDA

Strana 114

Krásný, drsně působící ostrov s úchvatnými vápencovými skalisky padajícími přímo do moře.

16 | UMĚLECKÉ PŘEDMĚTY

Strana 146

Nejlepší řemeslné výrobky najdete jižně od Ubudu: v osadě Mas hlavně dřevořezby a za stříbrnými šperky můžete vyrazit do Celuku.

17 | PURA MEDUWE KARANG

Strana 227

Velkolepá ukázka severobalinéské chrámové architektury.

18 | BALINÉSKÉ TANCE

Strana 325

Balinéské tance pravidelně přitahují davy diváků, ať už se jedná o vystoupení jednotlivců, nebo dokonale propracovaný „opičí tanec“ Kecak se sborovým doprovodem více než padesáti mužů.

19 | VÝSTUP NA SOPKU GUNUNG RINJANI

Strana 291

Odměnou za nejnáročnější a nejzajímavější výstup na sopku vám bude pohled na nádherné kráterové jezero, z jehož hladiny se zvedá další sopečný kužel.

20 | VODOPÁDY SEKUMPUL

Strana 227

Vydejte se na výpravu balinéským údolí plným kokosových palem a kávových a kakaových plantáží k sedmi velkolepým vodním kaskádám.

21 | SEKOTONG A JIHOZÁPADNÍ OSTROVY GILI

Strana 266

Dopřejte si chvíli oddechu na klidném lombockém poloostrově nebo na jednom z nedalekých půvabných ostrůvků.

22 | ZÁPADNÍ PLÁŽE BALI

Strany 68 a 245

Méně navštěvované pláže na západním pobřeží ostrova mezi Canggu a Medewi nabízí skvělé podmínky k surfování a nádherné pobřežní scenérie.

23 | KOKTEJL PŘI ZÁPADU SLUNCE

Strana 77

Skvělým místem k pozorování slunce je balinéský Seminyak. Můžete se posadit v klidném baru i v australské hospodě.

24 | POTÁPĚNÍ A ŠNORCHLOVÁNÍ

Strana 39

Bali i Lombok nabízejí potápěčům škálu lákadel, k nimž patří vraky, podvodní kaňony a setkání s měsíčníkem svítivým.

25 | TIRTAGANGGA

Strana 192

Dopřejte si zastávku u jednoho z nejpůvabnějších balinéských vodních paláců a pokračujte procházkou rýžovými políčky.

26 | STYLOVÁ VEČEŘE

Strana 34

Elegantní balinéské restaurace nabízejí kulinářské zážitky, které nadchnou i náročné gurmány.

27 | NUSA LEMBONGAN

Strana 105

Poklidná atmosféra, úchvatné pobřežní scenérie a velmi dobré podmínky k surfování, potápění a šnorchlování, a to vše jen kousek lodí od pobřeží Bali.

TRADIČNÍ LODĚ NA SANUR BEACH, BALI

Nejzajímavější trasy

Následující tři trasy jsou sestavené tak, aby umožňovaly seznámení s pestrou škálou balinéských přírodních i kulturních zajímavostí. Zavedou vás do podhůří sopek i do kulturních center, na idylické ostrovy i do rušných měst. Možná nebudete mít na všechny trasy dost času, nebo je nezvládnete celé, ale to nevadí.Stačí, když si projdete jen část a velmi snadno je můžete také kombinovat. V každém případě vám pomohou poznat a ocenit krásy obou ostrovů.

VELKÝ OKRUH

Na velký okruh po Bali a Lomboku si vyčleňte minimálně tři až čtyři týdny a počítejte s tím, že narazíte na řadu míst, ze kterých se vám nebude chtít odjíždět.

1Kuta–Legian–Seminyak Rušné balinéské letovisko nabízí každému něco – stačí si vybrat mezi rušnou Kutou, elegantním Seminyakem a spíše rodinným Legianem. Viz str. 60

2Pura Tanah Lot Nádherný chrám na skalisku nad pláží pokrytou uhlově černým pískem, na kterou doráží vytrvalý příboj. Lokalita nabízí úchvatný pohled na západ slunce. Právem jedno z velkých turistických lákadel. Viz str. 237

3Ubud Pokud se chcete seznámit s balinéskou uměleckou tradicí, především místní hudbou a malířstvím, neměli byste si nechat ujít zastávku v Ubudu s řadou lákavých kvalitních hotelů, restaurací, obchodů a pestrou nabídkou lázeňských procedur. Viz str. 118

4Gunung Batur Vrchol sopky nabízí nádherný výhled na okolí i případný východ slunce. Po sestupu si odpočinete u jednoho z horkých pramenů u tyrkysově zeleného jezera Danau Batur. Viz str. 207

5Gunung Agung a Besakih Na svahu nejvyššího balinéského vrcholu, sopky Gunung Agung (3142 m), leží několik významných religiózních památek, z nichž nejznámější je chrámový komplex Besakih. Viz str. 172 a str. 175

6Nusa Lembongana Nusa Penida Dva snadno dostupné ostrůvky u jihovýchodního pobřeží Bali, od něhož se liší naprosto odlišnou atmosférou. Lodní spojení najdete v Padang Bai, případně (a častěji) o něco dále jižním směrem v Sanuru. Viz str. 105 a str. 112

7Souostroví Gili Z ostrova Nusa Lembongan se můžete vydat rychlou lodí na jeden z ostrůvků souostroví Gili , nebo zpátky na Bali, odkud se dá letadlem pokračovat na Lombok. Odtud lze vyrazit taxíkem a lodí na kterýkoli ze zmíněných ostrůvků. Ani na jednom z nich nejezdí auta nebo motorky a všechny nadchnou krásnými plážemi a útesy. Vybrat si můžete mezi ostrovem Gili Trawangan s rušným nočním životem, klidným Gili Meno a nejtradičněji působícím Gili Air. Viz str. 276

8Gunung Rinjani Výstup na 3726 metrů vysokou sopku Gunung Rinjani nabízí nejobtížnější a nejzajímavější turistický zážitek Bali a Lomboku. Viz str. 291

9 Kuta a jižní pobřeží Lomboku Zdejší pobřeží lemované bílými písečnými plážemi a zalesněnými kopci patří k několika posledním nezastavěným oblastem. Viz str. 299

PLÁŽE, POTÁPĚNÍ A SURFOVÁNÍ

K návštěvě všech dále uvedených míst budete potřebovat minimálně tři týdny, řadě turistů však cesta zabere mnohem delší dobu, protože se rozhodnou zůstat déle, než předpokládali – velmi „nebezpečné“ je v tomto směru zejména souostroví Gili.

1Jižní Bali Začátečníci se mohou naučit surfovat na kutské pláži a poté se spolu se zkušenějšími kolegy vydat za mohutnými vlnami do lokalit Uluwatu, Dreamland, Bingin a Padang Padang. Viz str. 60

2Medewi Z pláží jižního Bali se dá pokračovat přes Denpasar k této odlehlé a poměrně málo navštěvované černé písečné pláži na západním pobřeží, kterou ocení zejména nováčci, toužící se zdokonalit v surfingu. Viz str. 245

3Vrak lodě Liberty Vrak amerického parníku potopeného torpédem v roce 1942 leží u pobřeží Tulambenu a patří k nejoblíbenějším balinéským potápěčským lokalitám. Viz str. 200

4Souostroví Gili V Padang Bai nebo Sanuru nasednete na loď, případně naskočíte do letadla na Lombok a vydáte se k řadě skvělých potápěčských lokalit u souostroví Gili. Patří k nejlepším na celém Lomboku – můžete se těšit na hojně se vyskytující želvy, žraloky, murény či rejnoky a na řadu skvělých pláží. Viz str. 276

5Kuta, Lombok Zpět na pevninu, tedy na ostrov Lombok, na jehož jižním pobřeží sídlí hlavní turistické centrum Kuta s několika okolními špičkovými surfařskými lokalitami. Viz str. 300

6Sekotong a jihozápadní poloostrov Jízda z Kuty autobusem zabere skoro půl dne, takže pokud spěcháte, můžete si najmout taxi. To vás za pár hodin doveze do jedné z nejodlehlejších částí ostrova s neobydlenými ostrůvky lemovanými bílými písečnými plážemi, které jsou doslova rájem šnorchlařů, potápěčů, surfařů a milovníků slunce a nicnedělání. Viz str. 266

UMĚNÍ A KULTURA

Pokud cestujete vlastním dopravním prostředkem, dá se tato trasa zvládnout za týden, ale při pomalejším tempu si jednotlivá místa lépe prohlédnete a vychutnáte – a navíc můžete využít veřejnou dopravu.

1Balinéské muzeum Zajímavé muzeum v hlavním městě Bali nabízející skvělé seznámení s ostrovní kulturou a tradicemi. Viz str. 93

2Ubud Tradiční balinéské tance, koncerty gamelanové hudby, obrazy balinéských a zahraničních umělců (expatů) a spousta kurzů, v nichž se naučíte vše od dřevořezby až po stříbrotepectví. Viz str. 118

3Semarapura a muzeum Nyoman Gunarsa Semarapura je centrum tradičního balinéského umění. Nedaleko sídlí zajímavé muzeum Nyoman Gunarsa. Viz str. 169 a str. 171

4Vodní palác Taman Tirtangangga pochází z roku 1946, kdy ho nechal postavit poslední rádža Karangasemu. Zaujme množstvím jezírek, příkopů a kašen. Viz str. 192

5 Pura Meduwe Karang Velkolepý chrám na severním pobřeží Bali s krásnými rytinami a reliéfy. Viz str. 227

TRADIČNÍ TRŽNICE, UBUD

Základní informace

27 Cesta na Bali

28 Cestování po Bali

31 Ubytování

32 Jídlo a pití

35 Zdraví

38 Slavnosti a kulturní akce

39 Outdoorové aktivity

41 Tradiční zkrášlovací a lázeňské procedury, jóga

41 Kultura a zvyklosti

44 Nakupování

45 Cestování s dětmi

46 Charita a dobrovolnické aktivity

47 Praktické informace

Cesta na Bali

Na jediném balinéském letišti Ngurah Rai Airport (viz str. 70), většinou přiřazovaném k městu Denpasar (DPS), přestože se ve skutečnosti nachází 3 km jižně od Kuty a 11 km jižně od Denpasaru, přistává velký počet mezinárodních i domácích spojů. Ty využívají i mezinárodní letiště Bandara Internasional Lombok (viz str. 260) v jižní části ostrova.

Ceny letenek na Bali a na Lombok jsou nejvyšší během hlavní turistické sezóny, která pro letecké společnosti trvá od začátku července do poloviny srpna a zahrnuje také velkou část prosince a první polovinu ledna. V této době je zapotřebí místa rezervovat s dostatečným předstihem.

Lety z Velké Británie a Irska

V současnosti nejsou k dispozici přímé letecké spoje z Velké Británie na Bali ani na Lombok. Společnosti Singapur Airlines a Malaysia Airlines nabízejí nejrychlejší lety z Londýna do Denpasaru, v obou případech je třeba počítat s přestupem v Singapuru nebo v Kuala Lumpuru. Celkově se na Bali dostanete za 17 hodin. Obě společnosti navíc potěší nižšími cenami ve srovnání s konkurencí, s níž navíc cesta na ostrovy trvá podstatně déle, v některých případech až 22 hodin. Letenky z Londýna a Manchesteru (mimo hlavní turistickou sezónu) stojí minimálně 550 GBP (včetně daně) a během nejžádanější části roku mohou stoupnout až na 900 GBP. Při cestě z Irska je třeba připočítat cenu za letenku do Londýna.

Na Lombok

Na Lombok létá o něco méně letadel (stále jich přibývá) společností Singapur Airlines, KLM a Garuda. Za letenku z Velké Británie a Irska zaplatíte asi o 100-250 GPB víc než za letenku na Bali. Další možností je vybrat si cenově nejvýhodnější let na Bali, odkud se dá na Lombok pokračovat levnými domácími spoji, rychlou lodí nebo trajektem (viz str. 260).

Lety ze Spojených států a Kanady

Výběr leteckých spojů ze Severní Ameriky na Bali je široký, ale ani jeden není přímý. Letadla startující ze západního pobřeží míří přes Tichý oceán do velkých asijských center, odkud se dá pokračovat na Bali. Nejrychleji se na ostrov dostanete za 24 hodin (při jednorázovém přeletu Tichého oceánu) a ani další spoje nejsou pomalejší; většinou zahrnují mezipřistání na Honolulu a/nebo na Guamu a někdy je třeba počítat i s přestávkou vyžadující nocleh. Z východního pobřeží vyrážejí letadla severní trasou: například let z New Yorku do Tokia zabere 14 hodin a z New Yorku do Bangkoku se dostanete za 17 hodin. Mimo hlavní sezónu počítejte s cenami od 1000 $ a během hlavní sezóny zaplatíte od 1700 $ výše, a to z východního i západního pobřeží.

Na Lombok se z USA a Kanady létá přes Singapur, nebo do Denpasaru a poté místními linkami.

Lety z Austrálie a Nového Zélandu

Z Austrálie se na Bali se dostanete pravidelnými spoji, nejlepší ceny nabízí nízkonákladové společnosti Jetstar či Air Asia. Na hlavních trasách létají také letadla společnosti Garuda. Ceny zpátečních letenek ze Západní Austrálie a ze Severního teritoria vč. Perthu (4 h), Port Headlandu (2 h 10 min) a Darwinu (2 h 30 min) začínají u 250 AUD (včetně daně), ale během hlavní sezóny zaplatíte spíše něco mezi 500–600 AUD. Let ze Sydney (5 h 30 min), Melbourne (6 h), Adelaide (5 h), Brisbane (6 h) a Townsville (5 h 30 min) stojí mezi 450–550 AUD.

Z Nového Zélandu se na Bali přímým leteckým spojem nedostanete, ale společnost Pacific Blue nabízí levné letenky a rychlé spoje přes Brisbane, Sydney nebo Melbourne. Z Aucklandu se na Bali dostanete za dvanáct hodin a cesta z Christchurch trvá o hodinu méně – ceny přestupních letenek mimo hlavní sezónu začínají u 800 NZD a v hlavní sezóně stoupají k 1200 NZD. Výhodnou variantou je nejlevnější let do Sydney a dále let s některou nízkonákladovou společností.

V době přípravy tohoto průvodce se přímo na Lombok létalo pouze z Perthu se společností Jetstar, mimo hlavní sezónu za ceny od 250 NZD. Další možností byla cesta přes Bali.

Lety z České republiky

Z České republiky žádné přímé spoje nelétají. Cestovat můžete z Prahy, Vídně, Frankfurtu nebo z jiných evropských měst se společnostmi Singapore Airlines, China Airlines, Koran Air či Qatar Airways s jedním nebo dvěma přestupy. Ceny letenek závisí na aktuální poptávce (svátky, prázdniny, hlavní či vedlejší sezóna) a také době rezervace. Chcete-li ušetřit, letenku si rezervujte i s několikaměsíčním předstihem. Minimální doba letu se pohybuje kolem patnácti hodin, ale může být výrazně delší. „Akční“ letenky lze pořídit již kolem 12000 CZK, ale běžné jsou spíše ceny nad 20000 CZK.

CESTOVNÍ KANCELÁŘE

Potápěčské a surfařské výpravy vám levněji nabídnou místní balinéské a lombocké kanceláře.

Aquatravel ČR t387220768/602545821, Waquatravel.cz. Specializovaná kancelář nabízející zájezdy (mimo jiné) pro potápěče.

Asian Pacific Adventures USA t1 800 825 1680, Wasianpacificadventures.com. Výpravy a pobyty pro menší skupiny, jako například „Bali: Through an Artist’s Eye“ (Bali očima umělce), čtrnáctidenní pobyt zejména v Ubudu zaměřený na kulturu.

Backroads USA t1 800 462 2848, Wbackroads.com. Výpravy do přírody, mimo jiné osmidenní cyklistická trasa „Bali Biking“.

ebookers Velká Británie t0203 320 3320, Webookers.com. Levné zájezdy.

Flight Centre US t1 877 992 4732, Velká Británie t0870 499 0040, Austrálie t13 31 33, Nový Zéland t0800 243 544, Wflightcentre.com. Nejlevnější letenky, pobytové balíčky a výpravy.

Harvey World Travel Austrálie t1300 855 492, Wharveyworld.com.au. Letenky a výpravy se všemi velkými společnostmi.

Imaginative Traveller Velká Británie t0845 077 8802, Wimaginative-traveller.com. Dobrodružné výpravy pro malé skupiny na Bali a Lombok, včetně výstupu k okraji kráteru sopky Gunung Rinjani.

INEX ČR t377360360 Wckinex.cz. Poznávací zájezdy.

Intrepid Travel Spojené státy t1 800 970 7299, Velká Británie t0203 147 7777, ; Wintrepidtravel.com. Zavedená společnost nabízející dobrodružné výpravy pro malé skupiny upřednostňující místní dopravu a spíše levnější ubytování; mimo jiné do Ubudu, Sidemenu, na Pulau Menjangan, Gili Air a do Rinjani.

North South Travel Velká Británie t01245 608 291, Wnorthsouthtravel.co.uk. CK podporující řadu projektů v rozvojových zemích.

Poznání ČR t466535777, Wpoznani.cz/bali. Velká cestovní kancelář s nabídkou zájezdů do řady exotických destinací.

STA Travel Velká Británie t0871 2300 040; Wstatravel.com. Výpravy pro samostatně cestující turisty a slevy pro mladé lidi do 26 let.

Sunda Trails Lombok, Indonésie t+62 (0)370 647390, Wsundatrails.com. Nizozemská cestovní kancelář se skvělou pověstí a sídlem v Mataramu na Lomboku. Nabízí výpravy na Lombok, Bali a ostrov Nusa Tenggara, pěšky, na kole nebo na motorce. Dále v nabídce najdete potápěčské výpravy a pěší túry.

Surf Travel Company Austrálie t02 9222 8870, Wsurftravel.com.au. Balíčky zahrnující surfařské výpravy do nejvyhlášenějších lokalit. Ubytování většinou v balinéských nebo lombockých letoviscích, případně na jachtách.

Symbiosis Expedition Planning Velká Británie t0845 123 2844, Wsymbiosis-travel.com. Neobvyklé výpravy na míru plus výpravy za uměním a řemesly (pro malé skupiny) na Bali a Jávu.

Trailfinders Velká Británie t0845 058 5858; Wtrailfinders.com. Jedna z nejkvalitnějších CK pro samostatně cestující turisty.

USIT Irsko t01 602 1906; Wusit.ie. Slevy a výpravy pro studenty.

Cestování po Bali

Bali a Lombok jsou malé ostrovy a po silnici se z jednoho konce na druhý dostanete za pár hodin (železnici ani na jednom ostrově nenajdete). Značným problémem, komplikujícím orientaci, je absence jmen ulic a cedulí s číslováním silnic. Hlavní silniční tahy jsou poměrně kvalitní a v dobrém stavu, vždycky mají minimálně dva pruhy a nemusíte se na nich bát žádných velkých výmolů či nerovností, přestože o nákladní automobily na nich není nouze. Venkovské silnice jsou většinou úzké a často dost rozbité. Jakmile se dostanete do odlehlejších částí ostrova, budete se muset často spokojit s nezpevněnými cestami.

Ze stavu silnice vcelku spolehlivě poznáte, o jak významnou komunikaci se jedná a jak často se na ní setkáte s veřejnými dopravními prostředky, které jsou většinou levné, ale nenabízí prostor ani pohodlí. Kromě veřejné dopravy jsou k dispozici turistické kyvadlové autobusy jezdící mezi většinou velkých letovisek na Bali i na Lomboku. Jsou sice dražší, ale pohodlnější. Pokud dáte přednost kolu, motorce, autu nebo džípu, můžete si vybraný dopravní prostředek půjčit na řadě míst. Další možností je najmout si auto nebo motocykl s řidičem.

Mezi Bali a Lombokem se snadno cestuje letadlem nebo lodí (viz str. 260).

Minibusy (bemos) a autobusy

Veřejnou dopravu na Bali a na Lomboku zajišťují převážně autobusy a minibusy (bemo). Minibusy se vyskytují v různých provedeních a velikostech: na úzkých venkovských silničkách se setkáte se skutečně maličkými exempláři, zatímco na delších trasách jezdí spíše větší minibusy. Autobusy zajišťují spojení na větší vzdálenosti, například mezi Denpasarem a Singarajou, Denpasarem a Amlapurou či Mataramem a Labuhanem na Lomboku. S přibývajícím počtem vlastníků motorek zároveň ubývá minibusů a cestování veřejnou dopravou proto může být náročnější. Minibusy se neřídí jízdním řádem, většinou vyjíždějí každou celou hodinu, ale často také ihned, jakmile se zaplní. Jsou levnější než autobusy, ale cesta trvá déle.

Ve větších městech zastavují autobusy a minibusy na autobusových nádražích, ale obvykle si je můžete také zastavit z chodníku nebo z krajnice. Platí se řidiči nebo průvodčímu. Předem si jízdenku nepořídíte – výjimkou jsou cesty mezi ostrovy, například z Bali na Jávu nebo na Lombok.

Místní obyvatelé o jízdném nesmlouvají. Pokud chce někdo vystoupit, prostě jen zahaleká „Stoppa“, vyskočí a zaplatí řidiči pevnou sazbu. Tento prostý systém pro turisty zcela neplatí, nebo má přinejmenším řadu variant. Někteří řidiči minibusů trvají na placení předem a obvykle cenu několikanásobně nadsadí. Na několika autobusových nádražích je vyvěšen ceník jízdného do hlavních destinací, ale většinou se špatně hledá. Vždycky se vyplatí poptat se místních obyvatel, za kolik se do vybrané destinace cestuje a dobré je mít u sebe bankovky nízké hodnoty. Za zavazadlo na klíně se nepřiplácí, ale přeprava objemného ruksaku vás může vyjít zhruba na 5000 IDR.

Turistické kyvadlové autobusy

Největší společností provozující turistické kyvadlové autobusy je Perama (Wperamatour.com) – její vozy jezdí mezi velkými letovisky. Jízdné je většinou dvojnásobně vyšší než ve veřejných dopravních prostředcích, cestou však obvykle nemusíte přestupovat, zatímco minibusy na sebe různě navazují a nutí přesedat. V turistických autobusech je prostor pro zavazadla, kolečková křesla, kočárky a surfovací prkna. Za cestu z Kuty do Ubudu dáte kolem 50000 IDR a jízda do Loviny vás přijde na 125000 IDR. Většinou je lepší místa rezervovat předem.

Ve velkých letoviscích se setkáte také s autobusy řady dalších společností působících na Bali a Lomboku; obvykle nabízí podobné, ale ne tak kvalitní služby jako Perama. Můžete je kontaktovat například v případě, že kancelář společnosti Perama je na nevýhodném místě mimo střed města (třeba jako v Lovině nebo Ubudu) a konkurence je k dispozici v centru. Výhodou může být také poněkud klidnější příjezd do vybrané destinace, protože místní prodejci a zprostředkovatelé většinou čekají hlavně na turisty cestující se společností Perama. Zprostředkovatelé vám sice pomůžou s ubytováním, zejména během hlavní sezóny a v místech, kde jich může být nedostatek, ale jinak vás spíš otráví. Vozy menších společností nepřitahují tolik pozornosti.

Trajekty a lodě

Velké trajekty zajišťují spojení Bali a Lomboku se sousedními ostrovy: z Gilimanuku plují na Jávu (viz str. 249), z Padang Bai do Lembaru na Lomboku (viz str. 181) a z Labuhanu na Lomboku na ostrov Sumbawa (viz str. 260). Vyplouvají často a pravidelně, ve dne i v noci. Méně známé společnosti je ale vždycky lepší prověřit, podívat se, zda neměly v minulosti nějaké nehody a podobně – zejména pokud se chystáte na cestu za špatného počasí.

Menšími, drahými rychlými loděmi se dostanete z Bali na ostrovy Nusa Lembongan a Gili Trawangan. K dispozici jsou i menší a lodě a čluny vyplouvající z Bali na ostrov Nusa Lembongan a z ostrova Lombok na ostrovy souostroví Gili. Mezi Padang Bai na Bali a ostrovem Nusa Penida jezdí pravidelný trajekt.

Taxi

Levná taxi s taxametrem, s nápisem „ Taxi “ na střeše, jezdí v následujících lokalitách: Kuta, Sanuru, Nusa Dua, Jimbaran a Denpasar (vše na Bali) a Ampenan–Mataram–Cakranegara–Sweta, Lembar a Senggigi (na Lomboku). Pokud cestujete ve skupince nebo ji spolu s dalšími turisty vytvoříte, jízda je ještě o poznání levnější: z Kuty do Denpasaru se dostanete přibližně za 80000 IDR a jízda do Sanuru vás přijde asi na 100000 IDR. Nejčastěji se setkáte s vozy společnosti Blue Bird Bali/ Blue Bird Lombok (Bali T 0361 701111, Lombok T 0370 627000, W bluebirdgroustr. com). Před začátkem zkontrolujte, zda řidič zapnul taxametr.

Další možností je zastavit si z chodníku či od silnice prázdný minibus (bemo) a použít ho jako taxi. Připravte se ale na skutečně náročné smlouvání.

Dokar/cidomo (drožka tažená koňmi)

Koňská drožka je na Bali, Lomboku i dalších ostrovech tradičním dopravním prostředkem. Na Bali se jí říká dokar, na Lomboku cidomo. Drožky se obvykle pohybují po venkovských cestách a často převážejí velký a těžký náklad. Na souostroví Gili jsou jediným veřejným dopravním prostředkem. Cenu je vždycky třeba domluvit před nástupem.

Pronájem dopravních prostředků

Na ostrovech si můžete vybrat z široké nabídky dopravních prostředků nabízených k pronájmu, ale než si nějaký půjčíte, promyslete si, kam se chcete dostat a připravte si trasu. V horách budete potřebovat silný motor a na hrbolatých cestách se neobejdete bez terénního automobilu.

V půjčovně budete potřebovat mezinárodní řidičský průkaz. Během státní svátků (například Galungan či Nyepi) jsou vozy rychle rozebrány, takže si je zarezervujte předem. Pokud chcete půjčeným dopravním prostředkem cestovat po Bali i Lomboku, musí mít registraci na obou ostrovech. Včas na to upozorněte zaměstnance půjčovny a pozorně s ním projděte, co vše budete potřebovat.

Společnost Avis (Wavis.com) má na Bali dvě půjčovny, ale vzhledem k cenám kolem 600000 IDR na den se vyplatí půjčit si auto až po příjezdu přímo na místě. Kontakty na jednotlivé půjčovny najdete také zde v průvodci, v částech Příjezd a odjezd a Orientace. Denní sazby za Suzuki Jimny se pohybují mezi 180000–200000 IDR a o něco více zaplatíte za Kijang, Isuzu Panther nebo Ferozu. Při delších pronájmech jsou k dispozici slevy.

Některé půjčovny mají v ceně zahrnuto pojištění se spoluúčastí, přičemž v případě nehody obvykle zaplatíte něco mezi 150–500 $. Pojistné podmínky se ale místo od místa výrazně liší, takže se na ně vždycky podrobně zeptejte a dobře si přečtěte, co podepisujete. Současně je třeba mít na paměti, že při tomto typu pojištění s poměrně vysokou spoluúčastí budete menší škody – například rozbité světlo, směrovku a podobně – platit z vlastního.

Než vůz převezmete, důkladně si ho prohlédněte a nechte do smlouvy zapsat všechna poškození. Jinak je možná budete hradit. Většina půjčoven si jako záruku ponechá váš pas, takže v případě nějakých následných sporů, nebudete mít právě výhodnou pozici. Nezapomeňte si na půjčovnu vzít spojení pro případ, že by se vám vůz porouchal.

Na silnici

V Indonésii se jezdí po levé straně a maximální povolená rychlost je 70 km/hod (na sinicích na jihu a západě ostrova budete rádi, když se dostanete na 40 km/hod). Zahraniční turisté musejí mít u sebe mezinárodní řidičský průkaz a veškeré dokumenty k automobilu, jinak se vystavují nebezpečí pokuty. Při jízdě je třeba se připoutat. Policie provádí namátkové kontroly a za přestupky trestá.

V posledních letech se objevily zprávy o policistech zastavujících zahraniční řidiče a ukládajících „pokuty na místě“ za různé skutečné či smyšlené prohřešky, které lze zaplatit výhradně v zahraniční měně. Jde o podvod a místní úřady se s takovými praktikami snaží zatočit rozsáhlými čistkami ve vedení policie. Pokud se vám něco podobného přihodí, vždycky je dobré zachovat klid a rozvahu – a větší bankovky mít uložené někde stranou, nikoli v peněžence, ze které budete platit pokutu.

Vždycky se vyplatí jezdit s nejvyšší opatrností. Nehoda je vždycky nepříjemná komplikace, spory kolem hrazení škody a oprav se mohou pořádně protáhnout a pokazit vám dovolenou. Většina místních obyvatel se při nehodách s cizinci řídí prostou zásadou: vinen je vždycky turista. Pokud to není nutné, vyhýbejte se jízdě po setmění.

Na většině čerpacích stanic se dá platit jen hotově.

Pronájem auta s řidičem

V letoviscích a turistických centrech narazíte na stovky řidičů nabízejících dopravu. Běžné jsou mototaxíky ojek pro jednu osobu. Samozřejmě se od vás čeká, že řidiči zaplatíte jídlo, a pokud se s ním chystáte cestovat déle, také ubytování. Je důležité si předem ujasnit, kdo bude hradit palivo, kam přesně chcete jet, kde chcete cestou zastavit a nezapomeňte řidiči sdělit, kolik vás je. Při cestování s řidičem se můžete věnovat sledování okolí a vyhnete se řadě nepříjemných problémů. Současně nebudete mít žádnou záruku, jak bezpečně si bude řidič za volantem nebo řídítky počínat. Pokud si ho najímáte jen jeden den, obvykle zaplatíte něco mezi 450000–550000 IDR za vůz, řidičův doprovod a benzín, ale nejspíš budete muset smlouvat. Vždycky je výhodné poptat se na doporučení na spolehlivého člověka – my se vám v tomto směru snažíme pomoci v Ubudu (viz str. 135), Candidase (viz str. 184) a Senggigi (viz str. 272). Další možností je navštívit stránky Bali and Lombok Travel Forum (Wtravelforum.org/bali) nebo Lombok Lovers Forum (Wlomboklovers.aforumfree.com).

Pronájem motorky nebo kola

K dispozici jsou motorky v různých velikostech, od skútrů přes motorky o objemu 100 ccm až po robustní stroje. Ceny začínají kolem 50000 IDR na den bez pojištění a při delších pronájmech jsou k dispozici slevy. V půjčovně budete muset předložit mezinárodní řidičský průkaz. Balinéské silnice nejsou pro nezkušené řidiče! Na hlavních trasách je třeba počítat s hustou dopravou a značnou komplikací jsou také strmé kopce. V poslední době je hlášeno stále více nehod, takže raději neriskujte. Řidiči i spolujezdci musí mít helmu, kterou dostanete v půjčovně.

Ve většině letovisek si můžete půjčit kolo za ceny kolem 25000 IDR na den. Než na kole vyrazíte na cesty, důkladně ho zkontrolujte a nezapomeňte si s sebou vzít zásobu vody. V půjčovně mohou, ale také nemusí mít k dispozici helmu, sadu na lepení duše a zámek. V případě, že se chystáte na delší vyjížďky, vezměte si potřebnou výbavu s sebou, nebo si ji kupte. V řidčeji obydlených oblastech dochází ke krádežím zavazadel. V Ubudu najdete nabídku jednodenních cyklistických výprav s průvodcem (viz str. 135), které si můžete zaplatit také na Lomboku (viz str. 272). Na souostroví Gili je jízda na kole jedinou alternativou chůze. Při plánování delších cest mějte na paměti, že pokud se vám stane nějaká nehoda, zabloudíte nebo vám dojdou síly, smlouvání s řidiči minibusu, kteří kola prostě nepřevážejí, bude mimořádně obtížné.

Letecké spoje

Letenky na domácí spoje si můžete koupit ve vnitrostátním terminálu letiště Ngurah Rai, na lombockém letišti a v kancelářích v okolních městech. Cena závisí na letecké společnosti a nabízených službách. Obvykle zaplatíte za cestu mezi Bali a Lombokem od 35 $ a let z Bali do Jakarty vás přijde minimálně na 50 $.

Ubytování

Celková úroveň ubytování na Bali je bez ohledu na zvolené zařízení vysoká. Dokonce i prostě zařízené ubytovny vypadají lákavě a skoro vždycky se nachází v tropické zahradě s venkovním posezením. Vybavení může být velmi střídmé, někdy jsou pokoje dost tmavé, ale pokud budete mít k dispozici verandu, budete stejně jako místní obyvatelé naprostou většinu času trávit venku.

Většina levných ubytovacích zařízení spadá do kategorie losmen, což je výraz označující penzion, ale spíše se používá pro menší a levné zařízení. Někdy můžete na pokoji (volitelně) najít teplou vodu a klimatizaci a v řadě případů bude v ceně noclehu zahrnuta snídaně (makan pagi). Jednolůžkové pokoje (kamar untuk satu orang) jsou však v losmenech dost velkou vzácností a samostatně cestující turista obvykle dostane dvoulůžkový pokoj za 75–100 procent plné ceny. Skoro všechna ostatní ubytovací zařízení spadají (velmi volně) do kategorie hotelů, pro kterou je typická klimatizace a obvykle také na bazén. Hotelové i losmenové pokoje se často nacházejí v chatkách (označovaných jako bungalovy), což mohou být do řady vyrovnané betonové krychle, ale také domky v tradičním stylu skladišť rýže, známé jako lumbung. Zejména Bali vyniká bohatou nabídkou elegantních hotelů: malých, intimních komplexů často na krásném místě s atraktivním výhledem do okolí a vkusným balinéským nábytkem. Celkově lze říct, že místní superluxusní hotely nabízejí vzhledem k požadované ceně lepší služby než mnohé hotely na Západě, zejména pokud jde o komplexy se soukromými bazénky a obytnými prostorami.

Vilky jsou často luxusní rekreační objekty (rumah) s bazénem a kuchyní; velmi dobře poslouží zejména rodinám s dětmi a některé nabízí až dvanáct lůžek. Můžete si je pronajmout na den nebo na týden a cena často zahrnuje servis správce a služby kuchaře. Současně ale musíme upozornit, že v poslední době se množí vilky bez oficiální licence, což znamená, že je úřady mohou kdykoli uzavřít. Zda má vybraná vilka licenci, si můžete ověřit online a licence musí být také vystavena na viditelném místě přímo v daném zařízení. K internetovým společnostem nabízejícím pronájem vilek patří Wbalion.com, Wbali-tropical-villas.com a Wbalivillas.com.

Na levné losmeny narazíte prakticky u každé trochu slušnější pláže na Bali i na Lomboku, takže se nevyplatí tahat se na ostrovy se stanem a spacím pytlem. Sehnat povolení k táboření na území Národního parku Bali Barat je velmi obtížné a místní obyvatelé považují za nevhodné tábořit na svazích nejposvátnějších hor, i když na svazích sopky Gunung Rinjani na Lomboku se s kempaři setkáte vcelku běžně. Stany a spací pytle na výstup na sopku si můžete půjčit.

Ceny pokojů všech kategorií hodně kolísají podle aktuální poptávky. Mimo hlavní sezónu (únor až červen a září až listopad) hodně hotelů střední a vyšší cenové kategorie nabízí výrazné slevy (pro turisty bez rezervace). Během hlavní sezóny (červenec, srpen, vánoce a Nový rok), naopak ceny strmě stoupají, zejména u pobřeží Amed a na souostroví Gili;. V této době je o pokoje mimořádný zájem a je jich nedostatek, takže si je raději rezervujte předem. V losmenech a hotelech je pokoj obvykle třeba vyklidit nejpozději do poledne.

Jídlo a pití

Pokud od Bali a Lomboku čekáte stejně velkorysou a pestrou nabídku regionálních specialit běžnou v mnoha dalších částech jihovýchodní Asie, nejspíš budete trochu zklamaní. Asijská kuchyně se tu prozatím plně neprosadila, nebo ji možná už stihla vytlačit kuchyně italská a japonská. Na omezený výběr si ale rozhodně stěžovat nebudete. Poněkud paradoxně působí, že nejhůře se hledají speciality tradiční balinéské a sasakské kuchyně.

Pokud se chcete najíst skutečně co nejlevněji, můžete si dát misku bakso ayam (kuřecí nudlová polévka) za nějakých 5000 IDR u pojízdného stánku (kaki lima), se kterými se setkáte na hlavních ulicích, u nádraží a po setmění na večerních tržnicích. Více pohodlí nabízí warungy (rumah makan), což mohou být prostě zařízená občerstvení s několika stolky a židlemi přímo v kuchyni, ale také velké restaurace. Většinou v nich najdete jídelní lístek, ale v nejlevnějších podnicích dostanete jen rýži a nudlová jídla. Většina podniků, které se samy označují slovem restaurace, se zaměřuje na turisty. Nabízí západní, indonéské a čínské jídlo, ale najdete tu i specializované restaurace s mexickými, japonskými nebo italskými jídly. V turistických centrech a nevelkých letoviscích se stále častěji objevují podniky velkých mezinárodních řetězců.

Na své si přijdou vegetariáni; hodně se používá tofu (tahu) a tempeh, běžně dostanete sojové sladkosti a samozřejmě spoustu čerstvé zeleniny.

Ve většině restaurací vás obslouží, ale pokud sedíte u stolu ve větší skupině, nečekejte, že jídlo dorazí pro všechny současně, jak je zvykem na Západě. V kuchyni totiž možná mají jenom jeden hořák.

Ceny se výrazně liší v závislosti na místě – bohužel víc než na kvalitě nabízeného jídla. V nejlevnějších venkovských warunzích (rumah makan) dostanete rýžová jídla jako nasi campur kolem 10000–20000 IDR, zatímco v jednodušeji zařízených turistických restauracích dáte za stejné jídlo cca 25000–35000 IDR a v drahých podnicích se vám při pohledu na cenu protočí panenky. Neindonéské jídlo, pizzu, těstoviny, steaky a podobně, dostanete v turistických restauracích za ceny od 50000 IDR. Opět platí, že v drahých, luxusně zařízených podnicích se můžete pořádně prohnout. V dražších restauracích si připlatíte také za pití a ve většině podniků vám k útratě připočítají až 21% daň a kuvert.

Na konci průvodce v části věnované jazyku najdete výběr nabízených jídel a užitečných výrazů spojených se stravováním (viz str. 346).

Styly vaření

Na Bali i Lomboku se nejčastěji setkáte s indonéskými nudlovými a rýžovými jídly. Běžně dostanete také jídla čínská (převážně kantonská) a speciality dalších asijských kuchyní, zejména thajské a japonské. Ve velkých letoviscích nechybí v nabídce evropská jídla. Zato tradiční balinéské a sasakské speciality je na obou ostrovech třeba trochu hledat. Pokud byste se chtěli o místní kuchyni dozvědět více, případně se naučit nějaký recept, doporučujeme kuchařské kurzy pro turisty (viz str. 47).

Indonéské jídlo

Základními surovinami indonéské kuchyně jsou rýže (nasi) a nudle (mie nebo bakmi). Dále se velmi hojně používá zelenina, ryby a maso. Jídlo se dochucuje pomocí chilli, sójové omáčky (kecap), česneku, zázvoru, skořice, kurkumy a citronové trávy. Běžně se setkáte také s chilli omáčkou (sambal).

Prakticky ve všech warunzích dostanete nasi campur, vařenou rýži s trochou zeleniny, masa a ryb, ke které se podává suchar s krevetami krupuk. Nabídka dalších jídel se den ze dne mění podle dostupných surovin. K dalším hojně nabízeným jídlům patří nasi goreng a mie goreng, smažená rýže nebo smažené nudle se zeleninou, masem nebo rybou a často také se smaženými vejci a krupukem. Mezi indonéskými jídly má své místo rovněž gado-gado, dušená zelenina podávaná s ostrou burákovou omáčkou, grilované maso na jehle sate, malé kebaby s hovězím, vepřovým nebo kuřecím masem a kozí maso či ryba opékaná na bambusu s ostrou burákovou omáčkou.

Jen málokde chybí v nabídce ryby: podávají se na grilu, v kebabu, pečené v banánovém listu nebo v kari. Většinou chutnají velmi dobře, ale pro západoevropské turisty je maso často příliš měkké.

Ve větších městech najdete levná zařízení nabízející autenticky působící druh stravování Padang . Jídlo Padang se podává studené na podnose. Jídelníček zde nenajdete. Vybírá se prstem při příchodu, nebo se jen posadíte a počkáte, co vám obsluha přinese – platíte za celé talíře, které jste snědli. Většinou dostanete kangkung (vodní špenát), tempeh , smažený lilek, vaječné kari, smaženou rybu, masové kari, rybí kari, bramborové koláčky, kari z hovězího mozečku nebo smaženou hovězí plíci.

Balinéské jídlo

Balinésané se živí hlavně rýží, během dne spořádají několik porcí v různé úpravě. K té základní patří nasi campur, kterým se zahání největší hlad, a často ho doplňují lehčí jídla jako krupuk. S velkolepou přehlídkou balinéských jídel se setkáte během náboženských slavností. Jednou z největších pochoutek je babi guling, sele na rožni podávané s ostrou zahuštěnou krví lawar. Další specialitou je betutu bebek, velmi pomalu uzená kachna, kterou si v restauracích musíte objednat předem.

Dezerty jí Balinésané jen vzácně, ale skoro ve všech turistických centrech a letoviscích dostanete bubuh injin, puding z černé rýže se sladkým kokosovým mlékem, ovocem a strouhaným kokosem. Rýžové placky (jaja) hrají významnou roli při náboženských slavnostech, kdy slouží jako obětní dary, ale patří také ke každodenní stravě.

Sasakské jídlo

Některé zdroje uvádějí, že slovo Lombok znamená „chilli paprička“. Lombocká jídla však musíte, podobně jako balinéské speciality, usilovně hledat. Častěji se na Lomboku setkáte s indonéskou a čínskou kuchyní. Sasakské recepty využívají rýži. Dále se používá zelenina, méně často maso (nikdy vepřové!) a ryby, většinou v omáčkách. Pro případ, že by vám jídlo přišlo málo ostré, v samostatné misce obvykle dostanete ještě chilli omáčku. Chilli omáčka patří ke všem jídlům, v jejichž názvu najdete slovo pelecing . Běžnou součástí nabídky jsou na Lomboku také taliwangská jídla pocházející původně z ostrova Sumbawa – většinou jde o smažené pokrmy s chilli omáčkou. Jí se všechny části zvířat a často najdete v nabídce vnitřnosti.

Elegantní restaurace

Na Bali a Lomboku se dá najíst i za méně než za dolar, ale neméně snadné je za jídlo utratit malé jmění. Najdete tu množství drahých, pohodlných až luxusních restaurací s vyhlášenými asijskými i evropskými šéfkuchaři, kteří na ostrovy přináší jídla moderní gurmánské kuchyně. Nabízí zajímavá, nápaditá menu plná chutných lahůdek. Pokud si vyberte jeden ze stylových podniků, za jídlo zaplatíte obvykle kolem 50 $ na osobu. V kontextu běžných balinéských a vůbec indonéských cen to může vypadat jako velká suma, ale ve srovnání s obdobnými londýnskými či newyorskými restauracemi jde o cenově velmi výhodnou nabídku.

Čerstvé ovoce

Výběr čerstvého ovoce je na Bali a Lomboku fascinující. Celoročně se setkáte s banány, kokosovými ořechy a papájou a na tržnicích nechybí ani ananasy a melouny. Mezi citrusovými plody převažuje obří pomelo, které působí na většinu turistů stále ještě hodně exoticky. Nabídku ovoce doplňuje guava a  avokádo (které se míchají dohromady s kondenzovaným mlékem do sladkého mixu), granadilla , mango a  plody láhevníku . Méně často se setkáte se sezónně dostupnými mangostany , podobně jako s ochmýřeným rambutanem . Je třeba zmínit salak, známý také jako hadí ovoce, což je název, který si získal kvůli hnědé šupinovité slupce a křupavou karambolu , která ale na mnohé působí jako ovoce bez chuti. Plody ž akie obvykle váží něco mezi 10–20 kg, mají tuhou žlutou dužinu, velkou pecku a zelenou strupatou slupku. Nesmíte si je plést s  durianem , což je rovněž velké ovoce, ovšem se štětinovitou slupkou a často zapáchají jako zahnívající maso, což je důvod, proč chybí v nabídce řady restaurací. Skuteční milovníci tohoto zvláštního ovoce za ním však často cestují stovky kilometrů a za kvalitní kousek neváhají připlatit.

Pití

Na celém ostrově dostanete balenou vodu (viz str. 37) – v supermarketech dáte za 1,5litrovou láhev něco mezi 3000–5000 IDR. Dostupné jsou i slazené nápoje většiny mezinárodních značek, za které si ale v restauracích výrazně připlatíte. Dále musíme zmínit vynikající ovocné šťávy lisované z čerstvého ovoce, do kterých bohužel v některých restauracích bez ptaní přidávají cukr.

Indonésané jsou velcí milovníci kávy (kopi) a čaje (teh). Místní druhy kávy (kopi Bali nebo kopi Lombok) se pijí sladké, bez mléka a velmi silné. Káva se nefiltruje, takže na dně najdete sedlinu. Pokud chcete kávu s mlékem nebo ji rádi pijete hořkou, opět je na to třeba upozornit (viz str. 346). Ve velkých letoviscích, v dražších podnicích, se setkáte s presovačem a dovozovými druhy kávy. Můžete si objednat také instantní kávu (Nescafé).

Alkohol

Nejznámější místní značkou piva je světlý, solidní ležák Bintang. V supermarketu stojí láhev Bintangu (620 ml) kolem 20000 IDR a v restauraci za ni zaplatíte zhruba 25000 IDR (mnohdy víc). V některých podnicích vám pivo i natočí, například jednu z místních bio-značek Storm zahrnující světlou i tmavou variantu a další přechodové verze.

V řadě turistických restaurací a barů najdete pestrou nabídku koktejlů (obvykle od 50000 IDR) a dovozového tvrdého alkoholu. Levnější koktejly se vždycky připravují z místního alkoholu.

Na Bali můžete ochutnat také domácí víno vyráběné z hroznů pěstovaných v severní části ostrova na vinicích firmy Hatten Wines a také z dovážených hroznů australských vinařství L’Artisan a Two Islands. Oblíbené jsou hlavně druhy Shiraz a Chardonnay vinařství Two Islands, hojně se pije Chardonnay firmy L’Artisan; skvělé reference mají růžová a perlivá vína Hatten. Ve všech velkých letoviscích dostanete dovozový tvrdý alkohol a většinou si vyberete z australských, novozélandských, kalifornských, evropských a jihoamerických vín. V důsledku stále stoupajícího cla se zvedají i ceny (nyní clo činí více než 300 procent), takže za sklenku vína zaplatíte od 80000 IDR a láhev vás přijde na celých 350000 IDR (i víc). K zajímavostem patří rýžové víno brem, palmové pivo tuak (vaří se z mízy) a palmová nebo rýžová pálenka arak, se kterou se běžně setkáte v „účinných“ koktejlech.

V turistických oblastech se můžete podívat po slevách na alkohol „happy hours“, velkorysejší podniky je nabízejí celý večer.

Zdraví

Většině turistů cestujících na Bali a na Lombok nehrozí nic horšího než běžný, možná trochu silnější průjem („Bali belly“). Zranění a vážnější nemoci však nelze vyloučit, včetně nehod na motorce a úrazů při surfování. V případě vážnější nemoci nebo úrazu budete potřebovat soukromou lékařskou péči a možná i převoz ze země, proto si zařiďte odpovídající cestovní pojištění (viz str. 51).

Před cestou byste měli navštívit svého lékaře nebo specializovanou kliniku tropického a cestovního lékařství (viz str. 37) a nechat se očkovat – pokud možno s dostatečným předstihem, abyste stihli všechny potřebné dávky. Pokud přijíždíte na Bali nebo na Lombok ze země s výskytem žluté zimnice, budete se muset prokázat potvrzením o příslušném očkování. Žádné jiné očkování Indonésie nevyžaduje. Se svým lékařem byste ale měli zvážit, zda se neočkovat proti následujícím potížím: záškrt, žloutenka A a B, japonská encefalitida, obrna, vzteklina, tetanus, břišní tyfus a tuberkulóza.

Mimořádně vážně byste tuto radu měli brát především v případě, že trpíte nějakou dlouhodobou nemocí, jste těhotná žena nebo cestujete s dětmi. Na cestu si také přibalte své léky, případně si od lékaře vyžádejte zprávu o svém zdravotním stavu a lécích – ta se vám může hodit také při setkání s horlivými celníky.

Lékařská péče na Bali a Lomboku

Lékárny (apotik), venkovská zdravotní střediska (klinik) a lékaře najdete po celém ostrově a veřejné nemocnice se nacházejí v okresních městech a v Denpasaru. Ve velkých letoviscích je doplňují kliniky a nemocnice určené pro turisty. Počet anglicky mluvících lékařů se v nemocnicích a klinikách místo od místa výrazně liší a totéž platí i o kvalitě poskytované péče. Většina Balinésanů využívá služeb místních lékařů a často se spoléhá i na tradiční léčitele (balian), podle nichž jsou fyzické potíže především odrazem duševního zdraví (viz str. 338).

Pokud budete chtít ošetření anglicky mluvícího lékaře, poptejte se ve svém ubytovacím zařízení (některé luxusní hotely nabízí vlastní zdravotní péči). Se speciálními a vážnějšími problémy se obraťte na soukromé kliniky v hlavních letoviscích. Velmi dobré reference si od místních trvale usazených cizinců získaly kutské kliniky Bali International Medical Centre (BIMC) a International SOS (viz str. 81), nabízející běžné ošetření i pohotovostní službu. Ceny závisí na denní či noční době a také na vaší vzdálenosti od kliniky. Jedinou balinéskou rekompresní komoru najdete v Denpasaru (viz str. 99) a další je k dispozici na Lomboku (viz str. 277). Kontakty na lékaře, nemocnice, kliniky a zubaře (doctor gigi) najdete v části Užitečné adresy na příslušných místech dále v průvodci.

Hlavní choroby

Na Bali a na Lomboku se běžně vyskytují tropické nemoci, se kterými se setkáte v celé jihovýchodní Asii. Naprostá většina zahraničních turistů je z domova nezná a nemá žádné protilátky, takže je dobré nechat se raději včas očkovat.

Většina turistů se očkuje proti obrně, tetanu, záškrtu a tuberkulóze již v dětství. Vždycky je ale dobré si ověřit, zda nepotřebujete přeočkovat.

Tyfus může mít fatální následky a přenáší se kontaminovanou vodou nebo jídlem. K příznakům patří vysoká horečka, bolesti břicha, palčivá bolest hlavy, průjem a červeném skvrny po těle. Podobně jako u řady střevních potíží hrozí dehydratace, takže je třeba podávat rehydratační roztok a co nejdříve zajistit pomoc lékaře. Nejlepší ochranou je očkování a pečlivá osobní hygiena (viz dále).

Vždy se vyhýbejte kontaktu se zvířaty včetně domácích. Vzteklina se přenáší slinami nakaženého zvířete, nejčastěji koček, psů a opic; běžně se vyskytuje v celé Asii a pozor si na ni musíte dávat také na Bali. Od roku 2008 do poloviny roku 2013 podlehlo vzteklině přinejmenším 137 osob. V současné době na ostrově probíhá program odstřelu nakažených zvířat současně s vakcinací a místní správa slibuje, že do roku 2015 vzteklinu na Bali vymýtí. Pokud vás kousne nějaké zvíře, ránu si co nejdříve ošetřete antiseptikem a vyhledejte lékařskou pomoc. Vzteklina se léčí sérií injekcí, jejichž počet snížíte, pokud se necháte očkovat před odjezdem.

Japonská encefalitida je virová choroba způsobující zánět mozkových blan. Vyskytuje se v celé Asii a nakazit se můžete od ptáků a zvířat prostřednictvím komárů. Pokud plánujete delší pobyt ve venkovských oblastech Bali a Lomboku, kde hrozí největší nebezpečí, doporučujeme očkování. Jinak ale japonská encefalitida turisty příliš neohrožuje. K symptomům patří bolesti hlavy jako při chřipce, horečka a zvracení. Pokud je u sebe zaznamenáte, vyhledejte lékaře.

Žloutenka se vyskytuje v několika různých druzích a proti některým z nich existuje očkování. Ve všech případech se nemoc projevuje zežloutnutím kůže a žlutým bělmem očí, silnou únavou hraničící s naprostým vyčerpáním, horečkou a průjmy. Jde o jednu z nejčastějších chorob, postihujících turisty do Asie. Léčba žloutenky trvá řadu měsíců a nemoc může zanechat trvalé následky. Žloutenka typu A se přenáší kontaminovaným jídlem, vodou nebo slinami. Žloutenka typu B je vážnější a přenáší se pohlavním stykem nebo kontaminovanou krví, tedy také injekčními jehlami – to znamená, že lékařské ošetření místními lékaři, kteří často podceňují sterilizaci, není bez rizik.

Malárie

Bali i Lombok jsou v oblasti výskytu malárie. Pár týdnů před odjezdem je dobré navštívit lékaře a požádat ho o radu. V současnosti platí, že ve velkých letoviscích malárie nehrozí, přesto se vyplatí porada s lékařem, zejména pokud cestujete do dalších částí Indonésie či Asie (třeba jen v rámci tranzitu). V posledních letech v Asii zaznamenali častější výskyt nejvážnější formy malárie a rovněž se množí zprávy o rezistenci některých druhů na běžné léky. Obzvláště opatrné by měly být těhotné ženy a turisté cestující s dětmi.

Malárie patří k nemocem ohrožujícím život a přenáší se komářím bodnutím (stačí jedno). Výběr preventivních léků závisí na destinaci, ale vždy je nutné začít s užíváním v přesně stanovenou dobu před odjezdem a pokračovat i předepsaný čas po návratu. Pokud byste se neřídili pokyny na příbalovém letáku nebo pokyny lékaře, můžete se stát obětí této zákeřné choroby, která se projevuje horečkou, bolestí hlavy a třesem. Symptomy se často objevují v pravidelných intervalech. Nikdy neodkládejte léčbu, protože malárie zasahuje organismus velmi rychle. Pokud u sebe během jednoho roku od návratu z tropické oblasti zaznamenáte příznaky odpovídající chřipce, vyhledejte lékaře a požádejte ho o krevní test.

Žádné ze známých antimalarik není stoprocentně účinné. Jedinou účinnou prevencí je chránit se před komáry: v noci používejte moskytiéru, pokud možno impregnovanou insekticidem, kouřový odpuzovač komárů a repelent. Repelenty si pro jistotu přivezte z domova; DEET je velmi účinný, ale některým lidem dráždí pokožku. K dispozici jsou přírodní alternativy obsahující citronelové silice, eukalyptový olej a olej ze stromu neem.

Horečka dengue

Dalším důvodem, proč se chránit před komářím bodnutím, je horečka dengue , kterou způsobuje virus přenášený komáry bodajícími hlavně přes den. Neexistuje preventivní vakcína a ani účinná léčba. K méně závažným symptomům patří horečka, bolest hlavy a bolesti svalů; těmi nejzávažnějšími jsou vnitřní krvácení a poruchy oběhového systému. Horečka dengue se vyskytuje v celé Indonésii během celého roku. Vždycky je nutné rozeznat příznaky a začít s léčbou jednotlivých symptomů.

AIDS/HIV

Pokud jde o četnost výskytu AIDS, Bali v rámci Indonésie zaujímá pátou příčku. Nakazit se ale nemusíte zdaleka jen od místních obyvatel, nositeli viru HIV mohou být i turisté. Je třeba mít na paměti, že řada osob nakažených virem HIV patří k šiřitelům žloutenky.

Obecná prevence

Onemocnění můžete během cestování předejít (nebo alespoň zmírnit riziko) jednoduchou prevencí. Velmi důležité je dbát na osobní hygienu a rozhodně se vyplatí dobře si rozmyslet, kde se budete stravovat. Vždycky se vyhýbejte jídlu, které viditelně leželo delší dobu v horku nebo dokonce na slunci a raději dejte přednost čerstvým pokrmům. Jídlo v elegantních turistických restauracích může být stejně nekvalitní jako v prostých pouličních stáncích. Zmrzlina se v Indonésii oficiálně připravuje pod dohledem hygieniků, ale nikdy nevíte, jak se od chvíle, kdy opustila výrobnu, převážela a skladovala. Pokud chcete být opravdu hodně opatrní, raději si nedávejte do pití led. I malou ranku či škrábnutí si vždycky pečlivě ošetřete antiseptickými prostředky. V koupelně raději noste gumové pantofle nebo jinou obuv.

Voda

Na Bali ani na Lomboku nepijte neupravenou vodu z kohoutku, která může být kontaminovaná různými mikroorganismy. Balenou vodu v láhvích dostanete prakticky všude a pokud by nebyla k dispozici, existuje několik způsobů, jak upravit vodu z kohoutku či z řek a pramenů, aby se dala pít. Vodu pochopitelně můžete převařit, což ale na cestách vždycky nejde nebo to není praktické. K dispozici jsou také tablety a různé filtry, které najdete na turistických klinikách (viz dále) a můžete si je koupit ve specializovaných obchodech s outdoorovým vybavením.

Horko a kožní potíže

Turistům běžně hrozí úžeh a dehydratace. Během dne byste neměli příliš dlouho pobývat na slunci, vždycky byste měli používat opalovací krém s dostatečným ochranným faktorem, sluneční brýle a pokrývku hlavy. Důležité je dodržovat pitný režim. Pokud se vám zdá, že málo močíte nebo si všimnete neobvykle tmavé moče (může jít o příznak žloutenky), okamžitě zvyšte příjem tekutin. Při pocení navíc ztrácíte soli, které je třeba získat v jídle nebo rehydratačním roztokem (viz dále).

Vážnějším důsledkem přehřátí organismu je úžeh, který se projeví horečkou, vysušenou kůží a zrychleným a nepravidelným tepem. Postiženého člověka je třeba co nejrychleji ochladit, nejlépe ho zabalit do mokrého prostěradla nebo sarongu a pustit větrák nebo klimatizaci. Pokud příznaky neustupují, nevyhnete se návštěvě nemocnice.

Běžně se vyskytují také různé vyrážky z tepla a ze slunce a plísně napadající kůži. Dobrou prevencí je volný bavlněný oděv a hodně pomůže, když se po koupeli pečlivě osušíte. Postižená místa můžete ošetřit pudrem nebo antifungicidní mastí.

Zažívací potíže

Při žaludečních potížích je důležité zabránit dehydrataci. Jakmile pocítíte příznaky nevolnosti, vypijte rehydratační roztok, a to i když zvracíte. Diagnózu můžete stanovit později. Rehydratační roztok (Oralit či Pharolit) dostanete v lékárně, ale raději si ho přivezte s sebou. Doma si ho můžete připravit, když smícháte osm čajových lžiček cukru se lžičkou soli a vše rozmícháte v litru vody.

Žaludeční problémy mohou být reakcí na neznámé jídlo, ale také může jít o příznak vážnějších potíží. Pří skutečně vážných bolestech, zvracení a podobně byste raději měli vyhledat lékaře, zejména pokud problémy přetrvávají několik dnů a doprovází je vytrvalá silná bolest v oblasti břicha nebo horečka, pokud ve zvratcích zaznamenáte hleny nebo krev nebo vás trápí páchnoucí větry a říhání.

Průjem je možné léčit řadou přípravků, například Carbocitem, Immodiem, Endiaronem či Lomotilem. Uvedené přípravky vám ale pouze dočasně zklidní vnitřnosti a nouzově vás „zašpuntují“, což není nejvhodnější v okamžiku, kdy se organismus potřebuje zbavit nebezpečných toxinů.

Škrábnutí, kousnutí, bodnutí

Potápěči by se měli dobře seznámit s hrozícími riziky a měli by znát zásady první pomoci. Žraloků, mořských hadů, rejnoků či medúz se nemusíte bát, daleko víc vám hrozí podchlazení či zranění při pohybu v blízkosti ostrých korálů. Všechny rány a škrábance je třeba vyčistit, dezinfikovat, převázat a držet je v suchu, dokud se nezahojí.

Můžete se setkat s jedovatými hady, kteří ale pravděpodobně včas utečou. Pozor musíte dávat mezi rýžovými políčky; vždycky se dívejte, kam šlapete. V lesních porostech noste silné ponožky, které vás mohou ochránit a našlapujte hlučně. Pokud vás had kousne, snažte si zapamatovat, jak vypadal. Současně omezte pohyb a pošlete někoho pro pomoc. Nezkoušejte žádné hrdinské kousky s nožem. Na obou ostrovech se rovněž vyskytuje několik druhů jedovatých pavouků. Po kousnutí co nejrychleji znehybněte postiženou končetinu a vyhledejte lékaře. Pijavic, které se na vás mohou během období dešťů přisát při průchodu džunglí, se zbavíte pomocí trochy soli, ale poměrně dobře je odpudíte také opalovacím krémem a cigaretovým kouřem. Rozhodně je neodtrhávejte!

UŽITEČNÉ ZDRAVOTNÍ INFORMACE

Canadian Society for International Healtht613 241 5785, Wcsih.org. Seznam specializovaných klinik a další informace.

Centers for Disease Control and Preventiont1 800 232 4636, Wcdc.gov/travel. Oficiální vládní stránky zaměřené na cestování.

Hospital for Tropical Diseases Travel Clinic Velká Británie t020 7388 9600, Wthehtd.org.

International Society for Travel Medicine Spojené státy t1 404 373 8282, Wistm.org. Seznam specializovaných klinik.

MASTA (Medical Advisory Service for Travellers Abroad) Velká Británie Wmasta-travel-health.com. Seznam specializovaných klinik.

Státní zdravotní ústav Česká republika Wszu.cz Přehled nezbytných očkování do různých destinací a užitečné kontakty a rady.

Tropical Medical Bureaut1850 487 674, Wtmb.ie. Zdravotní rady a tipy pro turisty.

Slavnosti a kulturní akce

Náboženské obřady a slavnosti jsou součástí života všech Balinésanů, a pokud na ostrově strávíte víc než jen pár dní, pravděpodobně zahlédnete či potkáte místní obyvatele mířící k jednomu z početných chrámů. Pokud budete dodržovat jistá pravidla, můžete se k nim připojit (viz str. 41). Stejné tradice a zvyky dodržují i hinduisté na Lomboku. Kromě náboženských slavností se na ostrově koná i množství kulturních akcí a oslav.

Balinéské slavnosti

Balinéský kalendář je nabitý náboženskými obřady a slavnostmi, a to jak místními tak těmi, které se slaví po celém ostrově. Vše komplikuje fakt, že na Bali se používají dva tradiční kalendáře; kalendář saka se 354–356 dny, rozdělenými do dvanácti měsíců, který o osmdesát let zaostává za gregoriánským kalendářem a kalendář wuku s 210 dny rozdělenými do lunárních cyklů. Jednou z největších slavností je Galungan, každoroční událost kalendáře wuku. Jde o desetidenní oslavy vítězství dobra nad zlem, kdy zemi navštěvují duše předků. Oslavám předchází složité přípravy: nezbytné jsou bambusové tyče penyor ověšené obětními dary, které se klenou nad cestou. Samotný den Galungan lidé tráví v rodinném kruhu. Příbuzní se scházejí znovu během posledního a nejdůležitějšího dne Kuningan, kdy se modlí a nabízejí oběti duším předků, které se chystají k návratu na nebe.

Hlavní slavností kalendáře saka je Nový rok (Nyepi), připadající na březen nebo duben, který je příležitostí k očistnému rituálu. Večer a během noci před Novým rokem se ostrované baví a pomocí bubnů, gongů, činelů, ohňostrojů a obřích monster z papírmašé (ogoh-ogoh) zahánějí zlé duchy. Během Nového roku pak sedí doma a snaží se zbylé zlé duchy, kteří ještě nezmizeli, přesvědčit, že Bali je opuštěný ostrov. Turisté by se měli zdržovat v hotelu a zachovávat patřičný klid.

Každý chrám má svou vlastní výroční slavnost a svůj očistný rituál odalan. Většinou jde o malé slavnosti místního významu, ale oslavy ve velkých (ochranných) chrámech přitahují davy věřících a turistů. Existuje i několik místních slavností spojených s měsíčními fázemi, s novem a s úplňkem.

Další každoroční slavnost Saraswati se koná na počest stejnojmenné bohyně vědění (viz str. 319) a připadá na poslední den kalendáře wuku. Nejuctívanějším objektem jsou knihy a věřící by v tento den neměli číst, zatímco studenti se při speciálních obřadech modlí za studijní úspěchy. Dalšími každoročními slavnostmi jsou Tumpek Kandang známý zejména svěcením zvířat a Tumpek Landep, kdy obyvatelé vzdávají úctu všem kovovým věcem, včetně nářadí, motorek, aut a autobusů.

K balinéským světským svátkům patří den Kartini připadající na 21. duben a připomínající narození Radeny Ajengy Kartiniové (1879), indonéské bojovnice za nezávislost a za ženská práva. K oslavám patří průvody, přednášky a setkání žen, jejichž každodenní povinnosti, samozřejmě dočasně, přebírají muži a děti. Dvacáté září je dnem, kdy Balinésané vzpomínají na denpasarskou rituální masovou sebevraždu z roku 1906 (Badung puputan; viz str. 312), mimo jiné velkým trhem na náměstí Alun-alun Puputan. Na dvacátého listopadu připadá Den hrdinů připomínající porážku nacionalistických jednotek vedených Ngurah Raiem – u Margy v roce 1946 (viz str. 314).

Velkolepý Umělecký festival trvající celý měsíc (Arts Festival; Wbaliartsfestival.com) představuje tradiční balinéské umění a koná se každý rok, většinou od poloviny července, v denpasarském uměleckém centru Taman Werdi Budaya Arts Centre. Zajímavostí kutského karnevalu jsou vodní sporty a přehlídky. Festival trvá týden, obvykle se koná v září. V Ubudu můžete navštívit festival world music Bali Spirit Festival zahrnující také tanec a jógu (březen; Wbalispiritfestival.com) a říjnový literární festival Ubud Writers and Readers Festival (Wubudwritersfestival.com) s řadou diskuzí, přednášek a tvůrčích dílen.

Lombocké slavnosti

Na Lomboku se koná směs hinduistických, muslimských a lidových slavností. Ciwaratri probíhající v lednu je hinduistická slavnost ze západní části ostrova, kdy věřící dvacet čtyři hodin bez jídla a spánku meditují. Veselejší slavností je Nyale (viz str. 300) připadající na únor či březen. Koná se v okolí Kuty a u jižního pobřeží a přitahuje desetitisíce lidí, kteří sledují záplavy vodních červů. Oficiálním svátkem západní části Lomboku a formální událostí je sedmnáctý duben. Dožínky slaví hinduisté z Bali v březnu či dubnu slavností Gunung Pengsong, během níž děkují za sklizeň obětí buvola. Slavnost Lebaran Topat se koná na Lomboku sedm dní po skončení ramadánu – Sasakové navštěvují hroby předků a také Loang Baloq na okraji Mataramu.

V listopadu nebo prosinci přichází slavnost Perang Topat známá také jako Ketupatská válka (viz str. 265), divoký souboj mezi místními hinduisty a vyznavači náboženství Wetu Telu, kteří po sobě u chrámu Pura Lingsar v Mataramu hážou rýži a vařená vejce. Přibližně ve stejné době se obětuje u kráterového jezera sopky Gunung Rinjani během slavnosti Segara Anak, při níž věřící žádají o požehnání Pekelem . Na listopad až prosinec připadá i slavnost Pujawali v chrámu Pura Kalasa v Narmadě a u chrámů Pura Lingsar a Pura Meru v Mataramu. Sedmnáctý prosinec si obyvatelé ostrova připomínají vznik provincie Západní Nusa Tenggara . Čínský Nový rok Imlek připadá na leden nebo únor. Řada čínských obchodníků má na dva dny zavřeno.

Outdoorové aktivity

Hlavním lákadlem milovníků outdoorových aktivit jsou především hory a moře. Bali je vyhlášené svými skvělými vlnami, a tudíž prvotřídními podmínkami pro surfování. Na obou ostrovech si ale přijdou na své i potápěči a pěší turisté, na které tu čekají nezapomenutelné výstupy na sopky.

Surfování

Balinéské pobřeží lemují útesy sopečného původu, zvedající pravidelné a vysoké vlny, takže není divu, že se ostrov stal jedním z největších surfařských center. Kromě míst s vysokými pětimetrovými vlnami je tu také dost lokalit pro začátečníky.

Od dubna do října zde vane jihovýchodní vítr zvedající vlny u jihozápadního pobřeží Bali a u ostrova Nusa Lembongan. Právě toto je nejvhodnější doba pro surfaře, protože právě probíhá období sucha s minimálním počtem srážek. K nejznámějším a nejnáročnějším lokalitám na jihozápadním pobřeží patří okolí Uluwatu na poloostrově Bukit – hlavně Balangan (viz str. 85), Dreamland (viz str. 86), Bingin (viz str. 86), Padang Padang (viz str. 87) a Suluban (viz str. 87). Bývá tu hodně plno, hlavně od června do srpna. U všech pláží vyrostla malá, především surfařská letoviska. U pobřeží ostrova Nusa Lembongan bývá o něco klidněji, ale opět jde o lokalitu vhodnou hlavně pro dobré surfaře s dostatkem zkušeností (viz str. 105). Začátečníci mohou vyrazit do okolí Kuty (viz str. 65), Canggu (viz str. 68) a Medewi (viz str. 245). Od listopadu do března vanou větry převážně od severozápadu a přináší do většiny hlavních surfařských lokalit déšť, i když u východního pobřeží Bali, kolem Sanuru (viz str. 99) a u ostrova Nusa Dua (viz str. 89) se dá surfovat i v této části roku.

Na Lomboku je to především písečná pláž u Bangko Bangko (viz str. 268) s oceňovanými vlnami, které patří k nejlepším na světě. K dispozici je také řada dalších lokalit zejména kolem Kuty na jižním pobřeží (viz str. 300), kde doporučujeme Gerupuk, Mawi, Ekas a Selong Blanak.

Vybavení, kurzy a informace

Největšími surfařskými centry jsou balinéská Kuta a lombocká Kuta. V obou najdete skvělé obchody se surfařskými potřebami, kde si navíc můžete půjčit prkno (přibližně od 50000 IDR na den), případně si ho nechat opravit. Některé nabízejí rovněž surfařské kurzy (přibližně od 50 $ na půl dne) a kurzy kitesurfingu. V Seminyaku se nachází dámský surfařský kemp Surf Goddess Retreats (Wsurfgoddessretreats.com). Informace o lokalitách najdete v knize Indo Surf and Lingo, kterou si můžete koupit na Windosurf.com.au a také v řadě surfařských obchodů a knihkupectví na Bali. Užitečné rady a tipy nabízejí rovněž webové stránky společnosti Bali Waves (Wbaliwaves.com).

Mnohé letecké společnosti převáží surfovací prkna zdarma za podmínky, že celková váha vašich zavazadel nepřekročí 20 kg, ale vždycky se zeptejte, zda se nevyžaduje speciální připojištění. Dobrou ochranu poskytne surfu návlek s popruhy, hlavně pokud se chystáte do lokalit, kam se dá dojet pouze na motorce. Některé turistické kyvadlové autobusy na Bali a Lomboku prkna nevozí, ale řidiči společnosti Perama vám je za poplatek 15000 IDR na prkno naloží. K některým lokalitám se nejsnáze dostanete pronajatou motorkou nebo autem. V hlavních turistických centrech snadno seženete motorku s držákem na prkno.

Potápění a šnorchlování

Bali a Lombok obklopují útesy nabízející vynikající podmínky k celoročnímu potápění a šnorchlování. K hlavním potápěčským lokalitám na Bali patří Amed (viz str. 195), Candidasa (viz str. 183), Nusa Lembongan (viz str. 105), Padang Bai (viz str. 180), Pemuteran (viz str. 250) a Tulamben (viz str. 199). Množství potápěčských center najdete rovněž v letovisku Sanur (viz str. 99), ze kterého je to ale k nejlepším lokalitám trochu dál. Na Lomboku se nejlépe potápí u souostroví Gili (viz str. 276), kolem Kuty (viz str. 300) a u jihozápadního poloostrova (viz str. 266). Většina uvedených lokalit nadchne i šnorchlaře, pro něž jsou pochopitelně nejlepší nevysoké pobřežní útesy. Šnorchlovací výpravy nabízí řada ubytovacích zařízení a majitelů lodí, většinou za ceny mezi 100000–150000 IDR na osobu. Některá potápěčská centra berou šnorchlaře na potápěčské výpravy za nižší cenu.

Potápěčská centra a kurzy

Na Bali a Lomboku si můžete vybrat z desítek potápěčských center. Vždycky se vyplatí poptat se ostatních potápěčů a zkontrolovat akreditaci k organizování kurzů PADI (Wpadi.com) a SSI (Wdivessi.com). Některá potápěčská centra na Bali i Lomboku akreditaci ke kurzům PADI falšují, jiným prostě chybí, i když jednotliví zaměstnanci ji mít mohou. Stále oblíbenější je tak zvané technické potápění s různými plynnými směsmi; hodně užitečného se dozvíte na stránkách organizací Technical Diving International (Wtdisdi.com) a IANTD (Wiantd.com). Pokud dané potápěčské centrum neznáte, nikdy nic předem neplaťte a raději se vyhněte i závazné rezervaci, která vám, pokud změníte názor, může přinést spoustu komplikací. Pozor si dávejte na centra nabízející podezřele nízké ceny: údržba potápěčského vybavení je v Indonésii dost drahou záležitostí, takže v rámci výhodné nabídky nejspíš dostanete nevyhovující techniku, která může být i nebezpečná. Vždycky požádejte o osobní setkání s přiděleným instruktorem či vedoucím sestupu, podívejte se, jaký mají výcvik, zeptejte se, jak velká bude vaše skupina (čtyři členové na jednoho instruktora je ideální poměr), zkuste zjistit, zda jsou ostatní přibližně na vaší úrovni. Pečlivě si zkontrolujte výbavu včetně kvality vzduchu v nádrži a ujistěte se, že na palubě budou k dispozici náhradní nádrže. Potápěčská centra používající vlastní lodě, místo aby si je pronajímaly, mívají vybavení obvykle v lepším stavu.

Většina potápěčských center si účtuje přibližně stejnou sazbu. Jednodenní potápěčská výprava vás přijde na něco mezi 45–100 $ včetně vybavení a ceny dvou- až pětidenních safari začínají u 135 $ (na den, all-inclusive).

Všechna potápěčská centra nabízí potápěčské mezinárodně uznávané kurzy, většinou zahrnující teoretickou výuku, cvičné sestupy v bazénu a potápění u útesu. Pro ilustraci uvádíme: tří- až čtyřdenní kurz potápění na otevřeném moři PADI stojí něco mezi 350–550 $ (v ceně by měla být zahrnuta potápěčská příručka a zkouška s certifikátem). Většina potápěčských center organizuje také PADI kurzy Discover Scuba pro začátečníky a kurzy Scuba Review pro všechny, kdo si potřebují oživit základní návyky.

Bezpečnost a informace

Při plánování výletů byste měli mít na paměti, že osmnáct hodin po sestupu do hloubky nesmíte vystoupat do výšky nad 300 metrů nad mořem. V žádném případě nejsou vhodné výpravy do hornatého vnitrozemí Bali ani Lomboku. Vyhýbat byste se měli především oblasti Kintamani (Batur), Wongayagede a Sanda na Bali Bali a Senaru a Rinjani na Lomboku.

Balinéská rekompresní komora se nachází v nemocnici Sanglah Public Hospital (viz str. 99), ale v případě, že byste rekompresi skutečně potřebovali, o vše by se mělo postarat potápěčské centrum. Další rekompresní komora je k dispozici na Lomboku (viz str. 277). Doporučujeme podívat se, zda tento druh léčby pokrývá vaše pojištění, protože stojí kolem 4000 $.

Pěší túry

Nejnáročnější túry na Bali a Lomboku jsou výstupy na mohutné ostrovní sopky, ale vybrat si můžete také z množství snadnějších tras vedoucích vnitrozemím mezi rýžovými políčky. Největší výzvou je cesta na lombockou sopku Gunung Rinjani (viz str. 291) zahrnující nejméně jeden nocleh na svahu či pod vrcholem, případně víc, pokud se chcete dostat až na vrchol a ke kráterovému jezeru. Vždycky budete nezbytně potřebovat průvodce. Výstup na nejposvátnější balinéskou sopku Gunung Agung (viz str. 172) vyžaduje dobrou fyzickou kondici, ale i s návratem ho lze zvládnout za jeden den. Snáze přístupná je další balinéská sopka Gunung Batur (viz str. 207), patřící mezi zahraničními turisty k nejoblíbenějším – pohled z vrcholu na vycházející slunce je úchvatný. Gunung Batukaru je o něco méně známá sopka, ale i zde najdete na začátku několik přístupových cest (viz str. 240).

Pokud se chcete projít mezi rýžovými políčky, nejoblíbenější trasy jsou v okolí Ubudu (viz rámeček, str. 124), ale klidnější a v některých směrech malebnější jsou okolí menších turistických center, například Sidemenu (viz str. 178), Candidasy (viz str. 183), Tirtaganggy (viz str. 192), Munduku (viz str. 215), Wongayagede (viz str. 240), Sarinbuany (viz str. 241) a Sandy (viz str. 253) na Bali a Senaru (viz str. 294) a Tetebatu (viz str. 294) na Lomboku.

Rafting, vyjížďky kajakem a na koni

Na raftaře na Bali čekají řeky s 2 až 4 stupňovými peřejemi. Výpravu si můžete domluvit ve všech velkých pobřežních letoviscích a také v Ubudu. Na klidnějších řekách se dá rovněž jezdit v kajaku, který se hodí i k projížďkám po jezeru Danau Tamblingan a kolem ostrova Gili Trawangan. Kajakářské výpravy s noclehem vám nabídnou v Senggigi.

Na koni se dá jezdit v Kerobokanu poblíž Seminyaku, po pláži Yeh Gangga v lombocké Kutě a na ostrově Gili Trawangan.

Tradiční zkrášlovací a lázeňské procedury, jóga

K tradiční péči o zdraví v Indonésii odjakživa patřily léčivé byliny jamu (viz str. 144) a masáže pomocí různých olejů a emulzí vyrobených z místních rostlin. V posledních letech se o tradiční péči čím dál víc zajímají zahraniční turisté, na které tu v početných salónech čeká pestrý výběr různých lázeňských a tradičních zkrášlovacích procedur.

Nejvíce salónů nabízejících tyto služby najdete v Seminyaku, Petitengetu (viz str. 81) a v Ubudu (viz str. 144), ale další na vás čekají na mnoha místech Bali a Lomboku: velmi dobrým zdrojem informací s přehledem služeb jsou webové stránky Bali Spa Guide (Wbalispaguide.com).

Procedury

Nejznámější je jávský peeling mandi lulur, při němž se používá kurkumová emulze. Jeho zkrášlovací účinky jsou tak mimořádné, že jávské nevěsty tuto proceduru podstupují denně, celých čtyřicet dnů před svatbou. Velmi oblíbený je také příjemně teplý balinéský zábal boreh, při němž vám směs hřebíčku, pepře a kardamonu povzbudí krevní oběh a posílí svaly. Většina procedur zahrnuje nějaký druh jemné a velmi citlivé balinéské masáže a zvlhčující mléčnou lázeň. Ceny se účtují za hodinu a začínají přibližně u 120000 IDR, ale mohou snadno vystoupat až k 1000000 IDR v závislosti na vybraném místě. Za obyčejnou půlhodinovou masáž na pláži zaplatíte od 60000 IDR, ale stejná masáž v luxusním hotelu vás může přijít na 600000 IDR i víc. Některé salóny na Bali, například v Seminyaku (viz str. 72) nabízí rovněž masážní kurzy.

JÓGA A HOLISTICKÁ MEDICÍNA

O holistické medicíně se dozvíte spoustu zajímavého v ubudském centru Bali Spirit (viz str. 144) a velmi dobrým zdrojem informací jsou rovněž webové stránky Wbalispirit.com se seznamem hodin jógy. Pravidelné kurzy jógy pro různě pokročilé najdete v Canggu (viz str. 72), Ubudu (viz str. 144), Sanuru (viz str. 102), Munduku (viz str. 216), na ostrově Gili Air (viz str. 287), v lombocké Kutě (viz str. 301) a na ostrově Gili Trawangan (viz str. 281).

Kultura a etiketa

Balinésané a Lombočané jsou mimořádně pohostinní a otevření lidé a ochotně vás – podobně jako ostatní turisty – pozvou do domu, do chrámu a na náboženské slavnosti. Jsou rovněž velmi trpěliví a jen málokdy dají najevo nelibost, ale některé druhy chování západních turistů se jich mohou silně dotknout. Nejcitlivějším problémem je na obou ostrovech západní styl oblékání, tedy přesněji odhalování a často necitlivé chování některých turistů na posvátných místech.

Náboženská etiketa

Pokud vstupujete do balinéského chrámu (pura), očekává se od vás, že projevíte úctu místním bohům, především tím, že budete respektovat jejich svatyně – nebudete na ně šplhat, ani se o ně neuctivě opírat a podobně. Důležitý je střízlivý oděv: nepřijatelné jsou krátké topy odhalující břicho, holá ramena, krátké kalhoty a v některých chrámech se přímo vyžaduje sarong (v těch nejnavštěvovanějších ho většinou dostanete u vstupu). Během návštěvy chrámu byste měli mít kolem pasu uvázanou obřadní šerpu, kterou si můžete levně pořídit ve většině obchodů se sarongy. Na vzoru, velikosti a tvaru šerpy nezáleží, samotní Balinésané si někdy kolem pasu uvážou srolovaný sarong nebo dokonce ručník. Také šerpy většinou najdete u vstupu do chrámu.

Pokud se hodláte zúčastnit chrámového obřadu, pohřbu nebo jiné významné místní události, vždycky byste měli přijít co nejlépe oblečeni: povinný je sarong a šerpa a místo trička je lepší košile s límečkem. Nikdy nechoďte před modlícím se člověkem a ani ho nefoťte. Pokud je to možné, nesedejte si výš než kněz nebo než stojí stůl s obětními dary. Zcela nepřípustné je používání blesku.

Při vstupu do chrámu se očekává příspěvek na jeho údržbu (zhruba 10000 IDR by většinou mělo stačit) a současně byste se měli zapsat do knihy donátorů. Pokud před sebou uvidíte podstatně vyšší sumu nějakého (domněle) štědrého přispěvatele, nemusíte hned lovit další peníze, nuly se připisují velmi snadno.

Balinéští hinduisté považují člověka, z něhož jakýmkoli způsobem teče krev, za nečistého (sebel), takže menstruující ženy a lidé s čerstvými ranami, třeba i škrábanci, mají vstup do chrámu zapovězen a nesmějí se účastnit ani náboženských obřadů. Za nečisté se celých čtyřicet dva dnů považují také matky čerstvě narozených dětí a jejich ratolesti, zatímco otcové jsou sebel jen tři dny. Stejné omezení se vztahuje na pozůstalé nedávno zesnulých, kteří se označení sebel zbaví teprve tři dny po pohřbu nebo kremaci. Týmiž pravidly se musí pochopitelně řídit i turisté, kteří se s nimi mohou seznámit z anglických cedulí u chrámů.

BALINÉSKÉ KASTY A JMÉNA

Základem balinéské společnosti je dědičný kastovní systém, který je sice volnější než jeho indická varianta, ale přesto všem Balinésanům přináší jistá omezení a stanovuje pravidla každodenního chování, která vycházejí ze starobylých balinéských hinduistických textů. Zahraniční turista se s kastovním systémem setká především prostřednictvím jmen.

Na samém vrcholu pomyslné pyramidy se nachází kasta bráhmanů, k níž patří muži nosící titul Ida Bagus a ženy obvykle Ida Ayu, který se často zkracuje na Dayu. Jde o nejuctívanější a nejvzdělanější členy společnosti, z jejichž řad se rekrutují nejvyšší kněží (pedanda).

Druhá vrstva balinéské společnosti je známá pod označením Satriya (někdy také Ksatriya), patří do ní většinou potomci dávných válečníků a vládců. K této kastě patřili všichni balinéští rádžové a jejich potomci dodnes nosí silně nápovědná jména: Cokorda, Anak Agung, Ratu či Prebagus v případě mužů, Anak Agung Isti nebo Dewa Ayu u žen. Třetí nejvýznamnější kasta Wesia je vrstvou obchodníků: muži jsou oslovováni titulem I Gusti nebo Pregusti, ženy nosí jméno I Gusti Ayu.

Nejníže se nachází kasta Sudra, do níž patří všichni prostí lidé, tedy více než devadesát procent Balinésanů. Děti rodin patřících do kasty Sudra získávají jména podle pořadí v rodině, bez ohledu na to, zda jde o chlapce či dívku. Prvorozený člen kasty Sudra je tedy vždycky oslovován jménem Wayan nebo, v posledních letech stále častěji, Putu, případně Gede (hoch) či Ilu (dívka); druhorozený potomek nese jméno Made (nebo Kadek či Nengah); třetímu v pořadí říkají Nyoman (nebo Komang) a čtvrtému Ketut. Pokud má rodina i páté dítě (a případně další potomky), jména se používají znovu od začátku v patřičném pořadí: páté dítě je tedy Wayan/Putu a tak dále. Kvůli odlišení mezi oběma pohlavími se často před jméno vkládá „I“ nebo „Ni“, přičemž v prvním případě jde o chlapce, v druhém o dívku (např. I Wayan). Někteří nositelé jména Wayan a Made si raději nechávají říkat druhým jménem a mnoho Balinésanů má přezdívky. Jistě si ale záhy všimnete, že Wayanů je na Bali skutečně hodně.

Na příslušníky kasty Sudra se ale v žádném případě nevztahují omezení známá z indického kastovního systému: nikdo se na ně nedívá spatra a mají volný přístup ke všem profesím a povoláním (tedy s výjimkou toho kněžského – pedanda). Příslušnost k vyšší kastě naopak automaticky nezajišťuje ani vyšší příjmy, ani politický vliv.

Mešity

Lombocké ani balinéské mešity nebývají pro zahraniční nemuslimské turisty nijak zajímavé. Pokud některou z místních mešit přece jenom navštívíte, měli byste vědět o několika muslimských pravidlech, která je třeba dodržovat. Před vstupem do mešity si musíte jako každý muslim zout boty a měli byste být vhodně oblečeni, což v případě mužů znamená dlouhé kalhoty a košili s dlouhými rukávy. Ženy by si měly zahalit ramena a mohou být požádány, aby si zakryly i hlavu. Muži a ženy se vždycky modlí odděleně v různých částech mešity, i když cedule, které by vám napověděly, kam smíte a kam nesmíte vstoupit, většinou nenajdete. Menstruující ženy se nesmějí účastnit jistých náboženských obřadů a nesmějí vstupovat do mešity.

Během posvátného měsíce ramadánu (viz str. 55) zbožní muslimové během dne nejedí, nepijí ani nekouří. Pokud se v této době ocitnete na Lomboku, měli byste na to brát ohled a chovat se pokud možno citlivě, což ale neznamená, že byste sami měli přes den hladovět – stravovací zařízení pro turisty fungují skoro stejně jako po zbytek roku. Počet praktikujících muslimů se v jednotlivých částech ostrova dost liší: nejvíce je jich na jihu a na východě Lomboku, ale například v Senggigi si jich možná ani nevšimnete.

Tělo

Na plážích Balinésané bez problémů tolerují i velmi titěrné dvojdílné plavky, ale na opalování a koupání nahoře bez nebo dokonce bez plavek se dívají s nejvyšším pohoršením a podobně je můžete urazit nedostatečným oblečením při procházkách městem či vesnicí. Určitě neuškodí, když si svá nejkratší a nejtěsnější trička a kraťasy necháte k moři a lepší je rovněž nevystavovat holá ramena, což je rada, která platí zejména v centrální a východní části Lomboku, protože místní Sasakové rozhodně nesdílí velkorysý přístup obyvatel Senggigi a souostroví Gili.

Samotní Balinésané a Sasakové se pravidelně odhalují při koupeli v řece, jezerech či nádržích, ale ostatní je v takové situaci míjí, jako by je neviděli – což byste měli udělat i vy: fotografovat Balinésany při očistě se považuje za drzost nejhrubšího zrna. Pokud byste se k místním obyvatelům chtěli při koupeli připojit, řiďte se jejich příkladem – skoro všechny balinéské ženy se koupou v sarongu. Současně je třeba dodržovat rozdělení na mužskou a ženskou část, která je zejména ve veřejných nádržích vždycky jasně označena. V řekách je tato hranice pochopitelně často dosti nejasná.

Hinduisté věří, že lidské tělo je malým mikrokosmem, odrazem celého vesmíru: nejposvátnější částí je hlava a naopak nohy jsou považovány za nečisté. Z toho vyplývá, že byste se nikdy neměli dotýkat ničí hlavy, což platí i pro malé roztomilé děti, které západní turistky často rády hladí po hlavičkách nebo jim v záchvatu mateřských citů čechrají vlásky. Současně byste se neměli na ničí hlavu naklánět a bez omluvy se pohybovat nad její úrovní. Nepřípustné je sedět s nohama směřujícíma k posvátné soše či jinému předmětu (nejlépe uděláte, když si je složíte pod sebe) a stejně urážlivé je na něco nebo snad dokonce někoho nohou ukazovat. Balinésané zásadně neprocházejí pod šňůrami se sušícím se prádlem (bojí se, že by se hlavou mohli otřít o něčí spodní prádlo), takže raději prádlo věšte tak, aby nikomu nebránilo v cestě. V žádném případě si (například propocené) oblečení nesmíte sušit na chrámových zdech nebo dalších posvátných budovách. Levá ruka slouží k omývání a vyprazdňování a při jídle se nepoužívá. Levou rukou se také nepřijímají dary a nikdy se nenabízí k pozdravu.

Společenské konvence

Indonésané, podobně jako většina Asiatů, nemají rádi konfrontační chování a jen velmi zřídka dají najevo hněv či nelibost. Turistů, kteří se nechají strhnout k prudké nebo dokonce vzteklé reakci, se sice nebojí, ale jejich chování považují za nevhodné a dívají se na ně spatra. Hodně zahraničních turistů nesmírně dráždí indonéská nedochvilnost a nespolehlivost: jde o tak typický a všeobecný jev, že pro něj dokonce vniklo i zvláštní označení – jam karet, tedy něco jako gumový čas.

Od Suhartova pádu v roce 1998 a následujících demokratických voleb se ochotněji a odvážněji vyjadřují i na dříve tabuizovaná politická témata a otevřeně kritizují vládu a úřady. Nepoměrně kritičtější je také indonéský tisk. Náboženství je ale daleko citlivějším tématem, takže začínat diskuze jakýmkoli způsobem zpochybňující něčí víru je krajně nevhodné.

Balinésané i Sasakové se o turisty živě zajímají, chtějí se co nejvíc dozvědět o jejich životě a zemi, ze které pocházejí – často jsou v tomto směru snad až příliš aktivní. Běžně se vás zeptají, zda žijete v manželském svazku, a pokud odpovíte, že nikoli, upřímně vás politují, což platí také o dětech: manželství a příchod dětí jsou pro Balinésany i Sasaky mimořádně významnými událostmi vymezujícími jednotlivé životní etapy.

City místní obyvatelé na veřejnosti příliš neprojevují – za ruce se vodí nebo objímají spíše lidé stejného pohlaví než milenci.

Spropitné

V posledních letech je na Bali i Lomboku běžné dávat spropitné: číšníkům kolem deseti procent útraty (pokud není kuvert zahrnutý v ceně) a podobnou sumu také řidičům a průvodcům (skupinových výprav). V ubytovacích zařízeních střední a vyšší cenové kategorie ocení pár tisíc rupií hoteloví zřízenci i pokojské a v taxíku se účet většinou zarovnává nahoru na nejbližších 5000 IDR.

Fotografování

Samotné ostrovy jsou mimořádně fotogenické, ale místní obyvatelé se v albech z dovolené příliš objevovat nechtějí; pokud jsou součástí záběru, vždycky se jich zeptejte (alespoň pohledem či gestem), zda je můžete fotografovat. Mimořádně citliví byste měli být hlavně během náboženských slavností a pohřbů, kdy si navíc dávejte pozor, abyste se věřícím nepletli do cesty.

Nakupování

Na Bali vám nakupování může bez problémů zabrat větší část pobytu: šíře a kvalita nabízených řemeslných a uměleckých předmětů je skoro nepředstavitelná, a přestože hodně zboží jde v poslední době na export, což trochu omezuje originalitu nabízeného zboží, ceny jsou neodolatelné. Bali je rovněž právem vyhlášené širokým výběrem moderního designového zboží, od oděvů a módních doplňků až po nádobí: často jde o návrhy umělců a designérů z řad trvale usazených cizinců, jejichž zboží dostanete hlavně v Seminyaku a Ubudu. Na Lomboku je největší počet obchodů v Senggigi, ale hlavním lákadlem jsou návštěvy místních hrnčířských a textilních vesnic.

Měli byste vědět, že místní pouliční prodejci a zprostředkovatelé všeho druhu si k nabízenému zboží často připočítají až padesátiprocentní přirážku, čímž trpí nejen turisté, ale i místní obchodníci. Hodně obchodů vám pošle vybrané zboží domů, není to však levné: nejmenší přepravní bedna má objem jednoho kubického metru a zásilka do relativně nedaleké Austrálie stojí celých 160 $. Balíky do deseti kilogramů je lepší posílat poštou (viz str. 52).

Umění a řemesla

Mezi uměleckými předměty a řemeslnými výrobky najdete tradiční i moderní obrazy, keramiku, textil, košíkářské výrobky, kamenné a dřevěné vyřezávané sochy. Nabídka v hlavních letoviscích je pestrá a široká, ale podstatně zajímavější a levnější je vyrazit do příslušných řemeslnických vesnic – zejména pokud hledáte skutečně kvalitní kousky.

Při výběru vyřezávaných předmětů byste si měli dávat na pár věcí pozor. Ne všechny výrobky ze santalového dřeva (cendana), které je mimořádně drahé, jsou pravé, protože výraznou vůni lze dřevu dodat santalovými pilinami nebo olejem – pak nevydrží tak dlouho jako u originálu. Bud tedy nakupujte jen v zavedených prověřených obchodech, nebo prostě předem předpokládejte, že jde o imitaci a snažte se usmlouvat nižší (odpovídající) cenu. Velmi často se napodobuje také ebenové dřevo. Originál se dá v tomto případě poznat podle váhy: ebenové dřevo je velmi husté a těžké a ve vodě neplave. Většina tropického dřeva po převozu do oblastí se sušším podnebím praská: někteří výrobci se tomu snaží předcházet vysoušením dřeva v pecích, jiní dřevo napouští polyethylenglykolem (PEG) vyplňujícím drobné puklinky. Při nákupu si zboží vždycky pečlivě prohlédněte.

Naletět můžete i při nákupu kamenných sošek, i když většina obchodů imitace přiznává. Například nejlevnější sošky z lávového kamene paras se většinou vyrábí průmyslově, takže nejde o práci místního rytce. Někdy se označují jako „betonové“, což jim ale na atraktivitě nijak zvlášť neubírá.

Bytový textil, oděvy a šperky

Designéři z Bali velmi šikovně využívají místní nádherné látky, ze kterých vyrábí luxusní a neobvykle příjemný bytový textil, především polštáře, povlečení, plachty, závěsy a ubrusy. Nejlepší výběr najdete v Seminyaku, Legianu, Sanuru a Ubudu.

Na Bali si můžete koupit také krásné oděvy. Nejstylovější obchody s nejoriginálnějším zbožím na vás čekají v letoviscích Kuta–Legian–Seminyak, kde najdete rovněž spoustu stánků s plážovými oděvy. Poměrně výhodně můžete na Bali pořídit i surfařské a sportovní oblečení světových značek, což platí také o kožené obuvi na míru a bundách.

Nabídka šperků naopak není nijak velkolepá. Zlaté a stříbrné ozdoby si můžete koupit v některé z dílen ve vesnici Celuk. Méně obvyklé ozdoby doporučujeme hledat spíše v obchodech v Kutě, Ubudu, Lovině a Candidase – výběr je dost podobný a příliš se neliší ani ceny, oproti Celuku budou spíše nižší. Lombok je vyhlášený levnými dovozovými sladkovodními perlami a také místními mořskými perlami jižního Tichomoří, které vám nabídnou zejména v obchodech v Mataramu, zatímco v Senggigi převažuje dovozové zboží.

Nábytek

Na Bali i Lomboku najdete hned několik obchodů nabízejících – zcela vážně – „starožitnosti na zakázku“. Většinou jde o dovoz z Jávy nebo reprodukce jávského nábytku, rytinami zdobených zástěn, okenic a dveří. Nabízené kusy mohou být skutečně staré, ale také uměle „zestárlé“, většinou jsou hodně těžké, vyrobené z týkového dřeva a zdobené nizozemskými koloniálními vzory, jež ale nesou nezaměnitelné stopy místních šikovných řezbářů. Vybraný kus vždycky pečlivě prohlédněte, zda na něm nejsou stopy hniloby nebo působení termitů (pravé týkové dřevo termiti nenapadají), případně nešikovných „restaurátorských“ zásahů.

Velmi rychle stoupá poptávka po moderním nábytku, který nabízí několik obchodů v Seminyaku, ale jinak ho dostanete spíš mimo hlavní turistická centra – například severně od Seminyaku v Kerobokanu.

KDE NAKUPOVAT

Košíkářské zboží Lombok: Sayang-Sayang. Bali: Tenganan; Pengosekan.

Kabelky s korálky, náhrdelníky, boty Penestanan; Kuta (Bali); Ubud.

Knihy Ubud.

Keramika Pejaten; Jimbaran.

Oděvy a módní doplňky Kuta–Legian–Seminyak.

Nábytek Moderní nábytek Kerobokan, retro a starožitný nábytek Batubulan, Mas, Seminyak a Senggigi (Lombok).

Interiérové doplňky a bytový textil Seminyak; Legian; Ubud; silnice Tegalalang–Pujung.

Šperky a stříbro Celuk (hlavní šperkařská obec Bali; obchody v Kutě, Seminyaku, Ubudu, Lovině a Candidase. Zlaté šperky na ulici Jl Hasanudin v Denpasaru. Sladkovodní a mořské perly jižního Tichomoří v Mataramu a Senggigi (Lombok).

Kožená obuv a bundy Kuta (Bali).

Tržnice (pasar seni) Bali: Sukawati; Ubud; Denpasar. Lombok: Mataram; Senggigi.

Masky Mas; Singapadu.

Obrazy Ubud a okolí; Batuan; Kamasan.

Hrnčířské výrobky Lombok: Mataram; Senggigi; Banyumulek; Gili Meno; Penakak.

Loutky Sukawati.

Kamenné sochy Batubulan.

Textil Tradiční látky ikat v Tengananu, Gianyaru, Sidemenu a Singaraje na Bali a v Mataramu a Sukaraře na Lomboku. Tradiční látky Sumba a Flores v Kutě (Bali), Ubudu a Candidase. Batikované látky a oděvní látky v Denpasaru, zejména na ulici Jl Sulawesi. Průmyslově vyráběné látky a ručně batikované sarongy na tržnici (pasar seni) a v turistických obchodech v Kutě (Bali), Sukawati, Ubudu, Lovině, Candidase a Senggigi.

Dřevořezba Nebarvené sošky Mas, Ubud a Nyuhkuning. Barvené sošky ve vesnicích u silnice Tegalalang–Pujung.

Cestování s dětmi

Balinésané si na děti velmi potrpí, jak na své, tak na cizí. Chovají se k nim velmi tolerantně a nijak výrazně je neomezují, což v praxi znamená, že se s nimi dostanete skoro všude.

Přesto na Bali existuje ve vztahu k dětem jedna zvláštnost, o které byste měli vědět: Balinésané nesnáší, když se děti plazí po zemi, protože se tím až příliš podobají zvířatům. Po zemi se neplazí dokonce ani nemluvňata, maminky je raději neustále nosí, nejčastěji v sarongu u boku. Nedivte se tedy, pokud některý z místních obyvatel vaše plazící se dítě zvedne ze země a podá vám ho.

Aktivity pro děti

Děti se na Bali nudit rozhodně nemusí. Zabaví se na pláži řadou vodních aktivit nabízených ve všech letoviscích jižního Bali. Skvělým rozptýlením pro děti všech věkových kategorií je návštěva akvaparku Waterbom Park (viz str. 67). Řada potápěčských center nabízí dětem kurzy PADI: kurzy Bubblemaker jsou pro děti od 8 let a kurzy Junior Open Water pro děti a mládež nad 10 let. Aktivní děti si jistě rády vyzkouší surfování , mohou se projet na horském kole nebo na raftu po divoké řece, případně na koni . Oblíbený je park Bali Treetop Adventure Park (viz str. 214) se závěsnými chodníky a žebříky a děti milující přírodu nadchne sloní safari Elephant Safari Park Taro (viz str. 156), ptačí rezervace v Batubulanu (viz str. 151) a mořský park Bali Safari and Marine Park v Gianyaru (viz str. 167). Doslova rájem pro děti je Ubud (viz str. 118), kde si mohou vybrat z nepřeberného množství různých aktivit, včetně výroby šperků, batikovaných látek, hry na gamelanové nástroje a tance. K dispozici je tu i vícejazyčná dětská knihovna. Děti určitě pobaví také taneční a hudební představení, z nichž některá jsou jim šitá přímo na míru – krásná a vznešená taneční představení Legong i dramaticky působící tanec Barong. Starší děti, které se už zajímají o módu, si mohou vybrat z pestré nabídky značkového oblečení a dívky si možná rády nechají uplést copánky. Rodiče zase ocení nízké ceny dětského zboží v obchodních domech v Kutě a Denpasaru a ve specializovaných obchodech.

Praktické informace

Řada drahých turistických hotelů nabízí až dvěma dětem do dvanácti let přistýlku a v těch nejlepších najdete také dětský koutek, dětský klub a v nabídce služeb může být i hlídání dětí. Velký počet hotelů zaměřených na rodiny s dětmi najdete jižně od Kuty (Tuban); mnohé stojí v areálech končících až u moře, takže děti budete mít neustále pod kontrolou. V Sanuru můžeme doporučit hotel Swastika (střední cenové kategorie) patřící k několika zařízením zaměřeným na rodiny s dětmi, které tu mají vlastní bazén (viz str. 103). V okolí Ubudu má skvělé reference komplex Taman Harum Cottages ve vesnici Mas, nabízející zajímavé aktivity (viz str. 148); Klub Kokos, rovněž poblíž Ubudu, má dětskou místnost a speciální apartmá pro rodiny s dětmi (viz str. 138). Na Lomboku je několik hotelů s dětským hřištěm a bazénem v Senggigi, kde najdete i restaurace s dětským menu. Na rodiny s dětmi se zaměřují hotely na ostrově Gili Trawangan. Rovněž stále více losmenů, hlavně v Kutě a Ubudu, má rodinné bungalovy, většinou minimálně se dvěma ložnicemi a někdy i kuchyňkou. Jiné nabízejí alespoň přilehlé pokoje. Nejlepší alternativou jsou pochopitelně vilky.

Většinou se očekává, že děti sedící v autobuse a minibuse na vlastním místě platí plné jízdné. Většina domácích leteckých společností dětem do 14 let účtuje dvě třetiny plné ceny a batolata cestují za desetinu běžné sazby.

V supermarketech v Kutě, Sanuru, Denpasaru a Ubudu jsou k dostání jednorázové pleny, ale Balinésané je většinou nepoužívají, protože jsou pro ně drahé. Dobré je mít s sebou podložku na přebalování. Veřejných toalet je na Bali a Lomboku velmi málo a těch vybavených pro maminky s dětmi jen několik (užitečné jsou v tomto směru velké hotely). Na cesty se hodí také nosítko. Názory na to, zda si vzít také lehký sportovní kočárek, se dost liší – místní chodníky jsou hrbolaté, nájezdové rampy zde skoro nenajdete a kolečka kočárků se snadno zanáší pískem, i když „golfové hole“ odolávají přece jen statečněji. Kočárky ale dobře poslouží při krmení a děti se v nich mohou trochu prospat; stoličky a postýlky totiž najdete jen v těch nejluxusnějších hotelech. Sedačky do auta nejsou k dispozici ani v taxících, ani v půjčovnách. Užitečná může být malá moskytiéra přizpůsobená velikosti dítěte. Sušené mléko dostanete ve všech velkých turistických centrech, ale se sterilizováním láhví budete mít v indonéských hotelech a restaurací daleko víc problémů než v Evropě.

Jídlo je na Bali i Lomboku většinou vhodné i pro děti – nebývá příliš ostré (s výjimkou sasakských specialit) a nepřekvapí ani neznámými ingrediencemi. Pozor si ale musíte dát na neomytou zeleninu a ovoce a jídlo, které stálo dlouho na slunci, případně je i bez pokličky. Některé restaurace nabízí dětské menu.

Další riziko pro vaše ratolesti představuje zdejší hustá doprava, vysoké vlny, silné vodní proudy a slunce – hlavní ostrovní pláže bohužel nenabízí skoro žádný stín. Nezbytný je voděodolný opalovací krém a vyplatí se i pokrývka hlavy – krémy dostanete ve všech velkých letoviscích. Také byste měli děti, je-li to vzhledem k jejich věku možné, varovat před vzteklinou (viz str. 36). Nepouštějte je ke zvířatům, hlavně psům a opicím a informujte se o možnosti očkování.

Informace a rady

Na webových stránkách Bali for Families (Wbaliforfamilies.com) najdete spoustu varování, rad a tipů rodičů, kteří mají s cestováním po Bali osobní zkušenosti. Užitečná jsou rovněž doporučení ubytovacích zařízení a lokalit vhodných pro děti.

Charita a dobrovolnické aktivity

Balinéská a lombocká letoviska sice působí moderně a blahobytně, ale oba ostrovy jsou součástí velmi chudé země s omezenými zdroji na vzdělávání a zdravotní péči, tedy služeb, na nichž závisí kvalita a délka života místní obyvatel. Proto uvádíme výběr organizací vítajících pomoc turistů. Podrobné informace o různých dobrovolnických aktivitách najdete na příslušných webových stránkách.

CHARITA A DOBROVOLNICKÉ AKTIVITY

AdoptASchoolWadoptaschool.org.au. Oděvní družstvo vedené ženami a podporující ženy, které při kutském bombovém útoku v roce 2002 přišly o muže. Organizace provozuje malý obchod v Candikuningu (Bedugul; viz str. 213) a sponzoruje děti z chudých rodin – mimo jiné ve spolupráci s různými západoaustralskými školami.

Bali Hati FoundationT0361 974672, Wbalihati.org. Organizace prosazující rovný přístup ke vzdělání. Nabízí stipendia a sponzorské dary, zajišťuje vzdělávání dospělých a zdravotní péči na venkově a vede vyhlášenou školu v Masu. Financování zajišťuje mimo jiné prostřednictvím lázeňského centra Spa Hati v Ubudu (viz str. 145).

BAWA Jl Raya Ubud, Ubud T0361 977217, Wbawabali.com. Organizace zaměřená na ochranu a zlepšování životních podmínek balinéských zvířat. Vystupuje proti odstřelům psů přenášejících vzteklinu a jako alternativu nabízí vakcinaci.

Crisis Care FoundationT0812 377 4649, Wbalicrisiscare.org. Organizace prosazující bezplatnou lékařskou péči pro všechny místní obyvatele – mimo jiné prostřednictvím lovinské kliniky. Ta je financovaná z dobrovolnických příspěvků, které jsou vždycky vítané. Duší organizace je Angličanka Gloria nabízející turistům možnost seznámit se s její činností. Informace jak pomoci najdete na webových stránkách. Pokud nebudete mít cestu přes Lovinu, příspěvek můžete nechat u Kerry, majitelky baru Piggy’s Bar na adrese Poppies 2 v Kutě.

East Bali Poverty ProjectT0361 410071, Weastbalipovertyproject.org. Všestranná podpora odlehlých horských vesnic na svazích sopek Gunung Agung a Gunung Abang; projekty zaměřené na vzdělání, výživu, péči o zdraví a trvale udržitelné zemědělství.

Gili Eco Trust potápěčské centrum Big Bubble, Gili Trawangan T0813 3960 0553, Wgiliecotrust.com. Podpora trvale udržitelného turistického ruchu na ostrově Gili Trawangan. Budování nových korálových útesů, recyklace, péče o koně tahající místní cidomo a environmentální vzdělávání dětí a mládeže. Turisté se mohou podílet na pravidelném čištění pláže a dalších aktivitách (viz rámeček, str. 279).

IDEP FoundationT0361 294993, Widepfoundation.org. Ubudská nezisková organizace prosazující strategie trvale udržitelného rozvoje v různých částech Indonésie, mimo jiné permakulturní zemědělství, úvěrování malých projektů a směnný obchod. Pomáhá také oblastem zasaženým přírodními katastrofami.

Kupu-Kupu FoundationWkupukupufoundation.org. Dobrovolnická organizace pomáhající (prostřednictvím sponzorů) tělesně postiženým dětem a dospělým na Bali. Prodává levné, velmi kvalitní řemeslné výrobky a šperky vyráběné tělesně postiženými v dílnách v Ubudu (viz str. 143).

Pondok Pekak Library and Learning Centre Jl Dewi Sita, Ubud T0361 976194, Elibrarypondok@yahoo.com. Bezplatná ubudská knihovna pro místní děti nabízející řadu vzdělávacích aktivit. Turisté ji mohou podpořit návštěvou skvělé knihovny pro dospělé se širokým výběrem anglických knih (viz str. 142) a účastí na kulturních akcích a kurzech (viz str. 136), ale také finančně a knihami.

Sjaki-Tari-Us Foundation poblíž ulice Jl Dewi Sita, Ubud Wsjakitarius.nl. Podpora tělesně postižených dětí a jejich rodin. Pomoc se vzděláváním a hledáním práce.

Yayasan SenyumT0361 233758, Wsenyumbali.org. Organizace pomáhající Balinésanům s kraniofaciálním postižením, jako například rozštěpem patra. Turisté mohou přispět dary ubudskému charitativnímu obchodu Smile Shop (viz rámeček, str. 143).

Praktické informace

Adresy

Indonéská vláda zakázala používání anglických místních jmen, která byla nahrazena jmény indonéskými, takže ulice v turistických centrech jako například Kuta (Bali) jsou známé pod dvěma názvy (viz rámeček, str. 71). Čísla domů často nejdou po sobě, což je důsledek špatného plánování a pověr ohledně šťastných a smolných čísel. Ještě horší je, že čísla mnohdy zcela chybí. Pokud se do mezery v zástavbě vměstná nová stavba, běžně se označí číslem souseda, k němuž se přidá odlišující „X“, například vedle domu s adresou Jl Raya 200 se může objevit nový s adresou Jl Raya 200X.

Kurzy vaření a umělecké kurzy

Krátké kurzy vaření si můžete zaplatit v Ubudu (viz str. 136), Petitengetu (viz str. 72), v osadě Tanjung Benoa (viz str. 91), na ostrově Gili Trawangan (viz str. 281), v Lovině (viz str. 221), Sidemenu (viz str. 179), Munduku (viz str. 216) a v hotelu Alila Manggis poblíž Candidasy (viz str. 186). Ubud nabízí taneční, hudební, dřevořezbářské a další kurzy zaměřené na balinéská řemesla a umění (viz str. 135).

Ceny

Zahraniční turisté se shodují, že ubytovací zařízení bez ohledu na cenovou kategorii a stejně tak zboží a služby jsou na Bali a Lomboku ve srovnání s domácími poměry cenově výhodné. Výběr je však současně tak široký, že se dá přespat levně, ale také za skoro astronomické sumy.

Pokud se spokojíte s jídlem v místních restauracích, vyhnete se pivu, budete využívat veřejnou dopravu a spát budete v těch nejlevnějších zařízeních, vystačíte i s 25–30 $ na osobu a na den ve dvou a ve dvoulůžkovém pokoji. Za 50 $ (opět ve dvou a ve dvoulůžkovém pokoji) si užijete větší pohodlí, můžete se vykoupat v bazénu, v koupelně vám poteče teplá voda a pokoj vychladí klimatizace. Také si můžete dopřát tři solidní jídla a cestovat budete kyvadlovými turistickými autobusy. Turisté ubytovaní v luxusních hotelech, stravující se v elegantních restauracích a cestující taxíky utratí kolem 105 $ na den. Žádný horní limit ale neexistuje, za nocleh můžete dát třeba i 1000 $ a něco stojí i cestování vrtulníkem, potápěčské a surfovací výpravy a gurmánské zážitky.

Ve státních muzeích a většině známých chrámů se platí kolem 15000 IDR na osobu a vstupné do soukromých muzeí a galerií se pohybuje mezi 30000–50000 IDR. Dražší jsou turistické atrakce jako sloní park Elephant Safari Park v Taru (19 $). Slev pro mládež a studenty je málo, ale mohou dosáhnout až 50 %. Při vstupu do všech chrámů se očekává malý příspěvek (kolem 10000 IDR).

Smlouvání

Smlouváním se dá výrazně ušetřit. Pomineme-li supermarkety, obchodní domy, restaurace a bary, v naprosté většině ostatních případů je první cena nadsazená. Smlouvat se musí zejména se stánkaři, kteří to od vás očekávají, i když přemrštěnou cenu naivním turistům nesníží. Na nástřel první ceny je dobré reagovat návrhem ve výši asi třiceti až čtyřiceti procent požadovaného obnosu a dále se pohybovat někam ke středu – čím dříve se zastavíte, tím lépe. Smlouvat se dá skoro o všem, o ceně novin a cigaret, ale také vyřezávaných sošek a auta v půjčovně. Někdy se dá srazit i cena noclehu v levných losmenech, ale také v drahých hotelech, kde se vyplatí poptat se na mimosezónní slevy.

Smlouvání je druh umění vyžadující humor a takt – snadno se můžete dlouhé minuty hádat o pár drobných, které mají pro místního obchodníka nepoměrně větší cenu než pro vás.

Zločinnost a osobní bezpečí

K vážným zločinům na Bali a Lomboku oficiálně dochází velmi zřídka. Vzhledem k významu turistického ruchu pro místní ekonomiku a škodám, které by mu mohla špatná publicita způsobit, však není zcela jisté, zda jsou úřední statistiky skutečně tak spolehlivé. Většina turistů na ostrovech prožije bezstarostnou dovolenou, ale byly hlášeny i případy krádeží a napadení.

Vždycky se vyplatí zachovávat pár základních preventivních opatření. Důležité doklady a peníze vždycky noste na bezpečném místě, nejlépe v pásku – ledvinku vám mohou v davu snadno odstřihnout. Vezměte si s sebou uzamykatelné zavazadlo a dávejte si pozor na kapsy batohů, které vám vyberou, aniž byste si čehokoli všimli. Na kapsáře je třeba dávat pozor hlavně na přeplněných autobusových a minibusových nádražích a na tržnicích. Kapsáři většinou pracují ve dvojicích: jeden odláká vaši pozornost, zatímco druhý vám vyprazdňuje kapsy nebo vám odlehčuje batoh.

Vždycky si prohlédněte, zda je nabízený pokoj možné zamknout, zda se dají zajistit i okna (okenicemi) a jestli se do pokoje někdo nemůže dostat otevřenou koupelnou. Dámy si jistě rády zkontrolují zdi, jestli v nich nejsou navrtané otvory, které mohou posloužit jako kukátka. V některých penzionech a hotelech vám nabídnou uzamykatelnou schránku, která příjemně vyřeší problém, kam s dokumenty a penězi během pobytu na pláži.

Někam stranou si uložte fotokopii pasu a letenky, případně si je naskenujte a uložte je online. Kopie se vám bude hodit, pokud budete muset žádat o náhradu ztracených či zcizených dokladů. Vyplatí se také zapsat si čísla všech cestovních šeků a mít po ruce kontaktní nouzová telefonní čísla.

Nosit s sebou velké sumy peněz není nikdy rozumné a na Bali je to navíc zbytečné. Jiné je to na Lomboku, kde nejspíš budete muset cestovat s většími obnosy, než by vám bylo příjemné, protože mimo velká letoviska je směnáren jen velmi málo. Vždycky se vyplatí mít část dolarových zásob uloženou někde mimo peněženku, abyste se v případě krádeže dostali alespoň na policejní stanici a mohli kontaktovat konzulát. Řada rizik je také při výměně peněz (viz rámeček, str. 53).

Je třeba dávat pozor v situaci, kdy vás na ulici osloví nějaký místní člověk a začne se vás vyptávat, jak se vám na ostrově líbí, kde jste ubytovaní a podobně. Tyto zdánlivě nevinné informace putují ke skupinám nabízejícím různé služby. Dalším trikem těchto „zvědavců“ je to, že vám podstrčí nějakou velmi výhodnou smlouvu s různými odměnami a bonusy (například s bezplatnou večeří nebo výpravou) a následně vás ve spolupracujícím podniku pořádně oškubou. Nikdy nepodepisujte nic, co jste si neprostudovali a pozornost věnujte zejména textu tištěnému drobným písmem někde u dolního okraje na poslední straně – čtěte pozorně a dobře zvažujte výhody a nevýhody.

Jisté nebezpečí představují nápoje, do kterých vám bez vašeho vědomí přidají alkohol. Pamatujte také, že hazard je v Indonésii zakázaný a tresty se vztahují i na turisty.

Vědomě se zaplést s drogami může v Indonésii snad jenom naprostý blázen. Tresty jsou vysoké dokonce i v případě držení drog, a pokud budete přistiženi, počítejte s tím, že od svého konzulátu se výraznější pomoci ani sympatií nedočkáte. Děsivý osud čekající na cizince zatčené za užívání drog je podrobně popsán v knize Hotel K: The Shocking Inside Story of Bali’s Most Notorious Jail (viz str. 342).

Pokud budete z jakéhokoli důvodu zatčeni nebo se dostanete do konfliktu se zákony, okamžitě informujte zaměstnance konzulárního oddělení velvyslanectví (viz str. 50).

Nakonec musíme upozornit, že u řidičů o něco stoupá riziko konfliktu s místními policisty.

Ženy na cestách

Ženám nepřináší cestování po Bali ani po Lomboku žádné větší problémy, bez ohledu na to, zda cestují samostatně nebo s přítelem či kamarádkou. Platí pro ně stejné základní rady ohledně osobní bezpečnosti jako ve vlastní zemi, což platí také při návštěvě barů a velkých party.

Obyvatelé obou ostrovů se však na ženy ze Západu často dívají jako na promiskuitní a podezřívají turistky z touhy po prázdninovém sexu, i když na Bali jsou lidé tolerantnější než na Lomboku.

Vždycky je dobré sledovat, jak se oblékají místní ženy, a to na ulici i na pláži. Opalování bez horního dílu plavek je na Bali běžné a nejspíš se nesetkáte s žádnými negativními reakcemi. Rozhodně se však vyplatí vědět, že odhalování (i na pláži) se výrazně vymyká místním zvyklostem. Mimo pláž by ženy měly chodit zahalené a při návštěvách chrámů a náboženských slavností a obřadů musí dodržovat všeobecně platná pravidla (viz str. 41).

Na Bali i na Lomboku se pohybuje velký počet mladých mužů známých jako Kutští kovbojové, komáři či prostě gigolové, kteří hledají mezi zahraničními turistkami partnerku. Velmi často jsou objektem jejich zájmu starší ženy. Mládenci se často dost výrazně liší stylem i taktem, a přestože nejde o vztah za peníze, při návštěvě restaurace a podobně se čeká, že platit bude žena. Na podobné páry narazíte na mnoha místech: pokud obyvatelé zahlédnou západní turistku s místním mužem, předpokládají, že jde o právě popsaný případ. Jejich reakce závisí na mnoha faktorech: ve venkovských oblastech se mohou tvářit kriticky až nepřátelsky, v turistických centrech a ve městech to přejdou spíše úsměvem. Mimomanželský sex je pro muslimy tabu a od mladých dívek na Lomboku se očekává, že si budou počínat v souladu s náboženskými předpisy a tradicemi. Na Bali se názor na mimomanželský sex pomalu mění. Stále je považovaný za nepatřičný, ale většina obyvatel ho přijímá jako součást života – pokud dívka otěhotní, očekává se, že se s ní budoucí otec ožení.

Co dělat v případě nouze

Pokud něco ztratíte nebo budete okradeni , pro pojišťovnu budete potřebovat policejní protokol . Vydejte se na nejbližší policejní stanici (najdete je na mapách dále v průvodci), případně v oblastech bez policejního dozoru (třeba souostroví Gili) kontaktujte vesnického stařešinu kepala desa , v menších osadách kepala kampung zodpovídajícího za řešení podobných problémů, který by vás měl dopravit na nejbližší policejní stanici. Policisté obvykle najdou někoho, kdo mluví aspoň trochu anglicky, ale pokud můžete, vezměte s sebou vlastního překladatele ovládajícího indonéštinu a angličtinu. Při jednání s policií je třeba se obrnit skutečně svatou trpělivostí. Jestliže se stanete obětí násilného trestného činu, okamžitě kontaktujte konzulát (viz str. 50).

Odletové taxy

Mezinárodní linky: 200000 IDR z Bali, 200000 IDR z Lomboku. Domácí linky: 75000 IDR z Bali a 45000 IDR z Lomboku.

NOUZOVÁ TELEFONNÍ ČÍSLA

V naléhavých případech můžete volat policii (T110), sanitku (T118) nebo hasiče (T113).

Elektrický proud

Obvykle 220–240 V, ale v odlehlejších oblastech také 110 V. Většinou budete potřebovat zástrčku s dvěma kulatými kolíky.

Vstup do země

V době přípravy tohoto průvodce měla Indonésie smlouvu o bezvízovém styku jen s jedenácti zeměmi, většinou jihozápadní Asie. Občané 64 dalších zemí včetně většiny evropských států a mnoha mimoevropských států, si mohou po příletu koupit třicetidenní vízum (Visa on Arrival; VOA). Platí na uvedenou dobu a k dispozici jsou na všech 44 oficiálních vstupních a výstupních bodech, tedy na letištích a v přístavech. Na Bali si můžete vízum koupit na následujících místech: letiště Ngurah Rai, přístav Benoa a přístav Padang Bai. Na Lomboku pouze na letišti Selaparang Airport (letecká společnost Garuda vydává VOA přímo na palubě vybraných spojů, mimo jiné linek ze Sydney na Bali). Třicetidenní vízum stojí 25 $ a zaplatit můžete skoro jakoukoli měnou; nezbytný je pas platný ještě nejméně šest měsíců od vstupu do země a současně musíte prokázat, že v zemi nehodláte zůstat déle než třicet dnů (stačí zpáteční letenka nebo letenka na další spoj). Třicetidenní vízum se dá prodlužovat (viz str. 50).

Upozorňujeme, že pokud se pokusíte nastoupit do letadla mířícího do Indonésie bez zpáteční letenky, nebo letenky do další destinace, dokládající, že do třiceti dnů hodláte zemi opustit, letecká společnost vás neodbaví, i kdybyste si chtěli po příletu třicetidenní vízum prodloužit. Buď si tedy předem opatříte šedesátidenní vízum (viz dále), nebo si koupíte levnou či vratnou (bez poplatků) jednosměrnou letenku z Bali, a to buď online, nebo u přepážky některé z aerolinií.

Pokud do země nepřijíždíte přes jeden ze 44 oficiálních vstupních bodů nebo chcete v Indonésii zůstat déle, můžete si předem na indonéském velvyslanectví koupit šedesátidenní vízum. Formulář a seznam požadavků si stáhnete z příslušných webových stránek nebo z webu Wkemlu.go.id. Jednorázové šedesátidenní vízum stojí 45 $, za vízum opravňující k opakovanému vstupu dáte 100 $. Potřebovat budete dvě pasové fotografie a důkaz, že v zemi nechcete zůstat nad povolenou dobu (stačí letenka, viz výše). U jednorázového víza musí pas platit půl roku od okamžiku vstupu, u vícenásobného víza se vyžaduje roční platnost. Velvyslanectví také může (ale nemusí) žádat doklad o existenci bankovního účtu s minimálním zůstatkem (ve Velké Británii 1000 GBP) a doporučení od posledního zaměstnavatele, ze školy a podobně, ze kterého by bylo patrné, že v zemi skutečně nechcete zůstat.

Přímo v Indonésii je možné třiceti- i šedesátidenní vízum prodloužit o dalších třicet dnů, například na imigračních úřadech (kantor imigrasi) na Bali – Denpasar (viz str. 99), Kuta (viz str. 81) a Lovina (viz str. 224) – a v Mataramu na Lomboku (viz str. 264). Rychlost, s jakou vám vaši žádost vyřídí, se místo od místa liší, ale vždycky je třeba žádat aspoň týden před vypršením platnosti stávajícího víza. Běžně se platí 25 $ a za rychlé vyřízení se připlácí 15–20 $. V době přípravy tohoto průvodce se vízum nejrychleji prodlužovalo v Mataramu (24 h, s příplatkem i za méně než 3 h); v Kutě a Singaraje to trvalo týden. Kvůli prodloužení je třeba vyplnit několik jednoduchých formulářů, předložit dvě pasová fota a nechat si vyhotovit fotokopie odpovídajících stran pasu.

Pokuty za pobyt v zemi po uplynutí platnosti víza jsou hodně vysoké. Při odjezdu za každý den pobytu bez víza zaplatíte 20 $. Pokud ale překročíte šedesátidenní limit, hrozí vám pětileté vězení nebo pokuta 25000000 IDR.

Indonéská velvyslanectví a konzuláty v zahraničí

Úplný seznam indonéských velvyslanectví a konzulátů najdete na internetových stránkách Indonéského ministerstva zahraničí Wkemlu.go.id pod záložkou „Mission“.

ZAHRANIČNÍ VELVYSLANECTVÍ A KONZULÁTY

Většina zemí včetně České republiky má velvyslanectví v hlavním městě Indonésie Jakartě a některé země, včetně České republiky, mají konzulát na Bali. Na Lomboku žádné konzuláty nejsou. S problémy a dotazy byste se měli vždycky nejdříve obracet na konzulát na Bali.

Austrálie – konzulát: Jl Letda Tantular 32, Renon, Denpasar T0361 241118, Wbali.indonesia.embassy.gov.au.

Austrálie – velvyslanectví: Jakarta T021 2550 5555, Windonesia.embassy.gov.au/jakt/home.html.

Česká republika – konzulát: Sanur T62 (0)361-286465

Česká republika – velvyslanectví: Jakarta T62 (0)21 3904075, 3904076, 3904077, Wmzv.cz/jakarta

Kanada – konzulát: australský konzulát v Denpasaru.

Kanada – velvyslanectví: Jakarta T021 2550 7800, Wcanadainternational.gc.ca.

Malajsie – velvyslanectví: Jakarta T021 522 4947, Wkln.gov.my/web/idn_jakarta/home.

Velká Británie – konzulát: Jl Tirta Nadi 2 č. 20, Sanur T0361 270601.

Velká Británie – velvyslanectví: Jakarta T021 2356 5200, Wgov.uk/government/world/indonesia.

Spojené státy – konzulát: Jl Hayam Wuruk 188, Renon, Denpasar T0361 233605, Eamcobali@indosat.net.id.

Spojené státy – velvyslanectví: Jakarta T021 3435 9000, Wjakarta.usembassy.gov.

Celní předpisy

Do Indonésie můžete bezcelně přivézt litr alkoholu, dvě stě cigaret nebo padesát doutníků, případně 100g tabáku a rozumné množství kosmetiky. Automobily, notebooky, fotoaparáty a videokamery byste měli při vstupu do země nahlásit, aby celní zpráva mohla zkontrolovat, zda je opět odvážíte. Zákaz dovozu se vztahuje jako obvykle na drogy, zbraně a pornografický materiál. Cizinci rovněž nesmějí přivážet jakékoli materiály tištěné čínskými znaky, čínské léky a více než 5000000 IDR. Indonésie je signatářem Úmluvy o mezinárodním obchodu s ohroženými druhy volně žijících živočichů (Convention on International Trade in Endangered Species; CITES) a zakazuje vývoz i dovoz chráněných živočichů a všech předmětů vyrobených z želvoviny (včetně ozdob) a výrobků obsahujících želví maso. Dovážet ani vyvážet se nesmí ani slonovina. Indonéské zákony zakazují vývoz starožitností a uměleckých předmětů, pokud k tomu nemáte příslušné povolení od celní správy.

Homosexuálové na cestách

Vzhledem k tomu, jak velký důraz Balinésané kladou na manželství a děti, není divu, že se k vlastním homosexuálům chovají velmi nepřátelsky, a to do té míry, že homosexuálové z Bali svým potenciálním přátelům obvykle tvrdí, že pocházejí z Jávy, jen aby své spoluobčany nevystavili hanbě a ponížení. Běžně se stává, že mladí muži žijí deset či patnáct let ve svazku se stejně orientovaným partnerem, ale kolem třicátého roku podlehnou mimořádnému tlaku okolí, ožení se a mají děti. Lesbičky se pohybují ještě více v ústraní než gayové, ale obecně jsou vystaveny stejným očekáváním většinové společnosti.

Na druhé straně je třeba říct, že Balinésané na veřejnosti často projevují daleko vřelejší cit přátelům stejného pohlaví než milencům a přítelkyním, což v praxi znamená, že homosexuální turisté (gayové i lesbičky) nepřitahují ani zdaleka tolik pozornosti jako na Západě. Indonéské zákony jsou v tomto směru poměrně liberální: homosexuálové i heterosexuálové mohou mít první pohlavní styk již v 16 letech.

Nehledě na averzi místních obyvatel, Bali se v posledních letech stalo jedním ze dvou indonéských center homosexuálů (druhým je Jakarta). Pravidelně sem jezdí mladí muži až z Bornea, aby tu hledali partnera. Většina míří do Kuty a jejího okolí a do sofistikovaného Seminyaku s nepříliš početnou, ale na místní poměry mimořádně aktivní a viditelnou homosexuální komunitou. Zejména na ulici Jalan Camplung Tanduk je řada rušných barů a klubů, jejichž počet se stále rozrůstá (oblíbená jsou transvestická „drag shows“ a také různé tématické večery). Indonéští i zahraniční homosexuálové z řad turistů se bez problémů scházejí i v dalších kutských klubech. Oblíbenou promenádou homosexuálů je Petitenget na konci kutské pláže a běžně se scházejí také na náměstí Alun-alun Puputan v Denpasaru. Na Lomboku je homosexuálů a možností k setkávání méně; k těm známějším patří kluby v Senggigi.

Mnoho zahraničních gayů a homosexuálně orientovaných expatů vyhledává vztahy s indonéskými muži, přičemž může jít o cokoli mezi prázdninovou romancí a placeným sexem. Jen málo Indonésanů by se označilo za prostituty – nespali by s nikým, kdo se jim nelíbí a obvykle za sex nepožadují peníze. Na druhé straně však očekávají, že se o ně jejich partner, kterého mají automaticky za bohatšího, postará: bude platit jídlo, pití zábavu a podobně. Najdou se i tací, kteří si takto zařídili pohodlný život.

Velmi dobrým zdrojem informací pro homosexuály jsou webové stránky Utopia (Wutopia-asia.com). Cestovní kanceláře Bali Friendly (Wbalifriendlyhotels.com) a Bali Gay (Wbaligay.net) se sídlem na Bali vám doporučí vhodné hotely, lázně a výpravy. Zastřešující organizací balinéských a lombockých homosexuálů je Gaya Dewata (T0361 780 8250, Wgayadewata.com).

Pojištění

Před cestou na Bali a na Lombok byste si měli zařídit patřičné pojištění pokrývající léčebné výlohy pro případ nemoci i úrazu, výlohy související se ztrátou cestovních dokladů a zavazadel a také se škodami vzniklými zrušením nebo zkrácením cesty. Většina základních pojištění nezahrnuje nebezpečné sporty, za které je třeba připlatit: na Bali a Lomboku do této kategorie může spadat potápění, raftování či jízda kajakem.

Než si začnete vyřizovat doplňkové pojištění, vždycky se informujte, zda a jaké situace kryje vaše stávající povinné zdravotní pojištění. Jistý druh pojištění patří i k některým platebním a kreditním kartám; může pokrývat ztrátu zavazadel, ale také zdravotní péči v případě nemoci a úrazu při běžných turistických činnostech. Většinou toto pojištění nestačí, takže ho musíte stejně nějak doplnit.

Velmi dobré pojištění většinou nabízejí specializované cestovní kanceláře a společnosti. Můžete zvážit, zda nevyužít i našeho pojištění (viz rámeček dále). V řadě případů si můžete pojištění sestavit na míru podle toho, co budete potřebovat. V případě krytí léčebných výloh se zeptejte, zda si je musíte zaplatit sami a pojišťovna vám platbu nebo její část uhradí po návratu domů, případně zda se obejdete bez hotovosti (někdy může být nutné částečně platit v hotovosti). Užitečné je mít u sebe číslo na nepřetržitou asistenční linku a číslo pojistky. Pojistnou smlouvu si pro jistotu okopírujte a kopii nechte doma u rodiny nebo známých pro případ, že byste originál ztratili. Při sjednávání pojistky na zavazadla se ujistěte, jestli daný limit pokryje všechno, co budete převážet.

Pro rodiny a páry může být výhodnější společné pojištění. Starším turistům a lidem se zdravotními problémy doporučujeme, aby s výběrem a sjednáváním pojištění začali s dostatečným předstihem.

V případě pojistné události budete vždycky potřebovat patřičné doklady, účet od lékaře či z nemocnice a podobně. Pokud budete muset hradit rozsáhlejší léčbu, vždycky raději nejdřív kontaktujte pojišťovnu. Stanete-li se obětí krádeže, kontaktujte místní policii, kde s vámi pro pojišťovnu sepíší protokol.

POJIŠTĚNÍ ROUGH GUIDES

Rough Guides ve spojení s worldNomads.com nabízí své vlastní cestovní pojištění. Je určené pro kohokoli bez rozdílu národnosti, státní příslušnosti, věku a místa pobytu. Pokrývá široké spektrum sportovních aktivit, zahrnuje nepřetržitou asistenční službu, vysoké krytí lékařské péče, nákladů na převoz a pravidelně aktualizované informace o jednotlivých turistických destinacích. Pojistit se můžete online z celého světa, samozřejmě i během cesty. Víme, že turisté se často potýkají s nepředvídatelnými situacemi, takže pojištění lze průběžně měnit. Pokud byste se rozhodli pojistit prostřednictvím WorldNomads.com, přispějete na různé charitativní a rozvojové projekty v různých částech světa. Podrobnější informace najdete na Wroughguides.com/travel-insurance.

Internet

V hlavních turistických centrech na Bali i Lomboku se připojíte na řadě míst. Horší to bude s připojením v menších a odlehlejších městech a osadách. Bezplatný bezdrátový internet je běžně dostupný v restauracích, barech a ve většině ubytovacích zařízení. Nejdražší hotely si za wi-fi často účtují nehorázné poplatky. Internet do mobilu získáte na Bali a Lomboku nejlépe tím, že si koupíte místní SIM kartu s kreditem pro 3G telefony (viz str. 55).

Jazykové kurzy

Kurzy indonéštiny jsou k dispozici v Seminyaku (viz str. 72) a Ubudu (viz str. 136).

Prádelny

Většina hotelů a losmenů vám prádlo za poplatek vypere. V turistických centrech je navíc dostatek veřejných prádelen.

Úschovny zavazadel

Zavazadla vám uschovají ve většině losmenů a dalších ubytovacích zařízení. Úschovnu najdete na balinéském letišti Ngurah Rai (viz str. 70) a stejnou službu svým zákazníkům nabízí také dopravní společnost Perama.

Život a práce na Bali a Lomboku

Na Bali žije početná komunita expatů (trvale usazených cizinců). Hodně se jich usadilo v Ubudu a okolí a také v Seminyaku, Canggu a Sanuru. Na Lomboku se s největším počtem trvale usazených cizinců setkáte v Senggigi a na ostrově Gili Trawangan. Vízová procedura je komplikovaná (viz Wkemlu.go.id), ale někteří cizinci si našli práci jako učitelé angličtiny v balinéské Kutě a v Ubudu. Další pracují jako instruktoři potápěčů v jihobalinéských letoviscích a na souostroví Gili, případně obchodují s indonéskými látkami, oděvy, šperky, uměleckými předměty a nábytkem. Dobrým zdrojem informací o indonéské cizinecké komunitě jsou webové stránky Wexpat.or.id a hodně se dozvíte také z bezplatného čtrnáctideníku Bali Advertiser (Wbaliadvertiser.biz) s nabídkou volných míst.

Pošta

Ve všech městech a turistických centrech najdete hlavní poštu (General Post Office; GPO; kantor pos), kde dostanete známky (perangko), dopisní papír a obálky (surat udara) a můžete poslat dopis (surat) a balík (paket). Většina hlavních pošt kantor pos dodržuje oficiální, vládou stanovenou otvírací dobu (po–čt 8.00–14.00, pá 8.00–23.00, so 8.00–13.00; zavřeno v dny velkých slavností a státních svátků) – výjimky uvádíme na příslušných místech v průvodci. Ve velkých městech a letoviscích si můžete koupit známky a poslat dopis na pobočkách se stejnými sazbami, ale často delší otevírací dobou. Pokud na hlavní poště nenabízí balící službu, hned vedle najdete přepážku, kde vám balík zabalí; obsah musí být před odesláním zkontrolován, takže se s balením nenamáhejte. Na hlavních poštách přijímají jen balíky do 10 kg a 1 m délky, ale dopravu surfů vám zařídí většina surfařských center. S dopravou vám pomohou i spolehliví řidiči – například Pal Cargo (T0361 466999, Wpalcargo.com), kteří jsou rovněž zdrojem informací.

Mapy

Nejlepší mapy Bali nabízí vydavatelství Periplus Travel Maps (1:250000). Ze stejného vydavatelství pochází vynikající atlas Bali Street Atlas s vyčerpávajícím rejstříkem ulic, který poslouží hlavně řidičům. Map Lomboku je méně a doporučujeme je shánět před cestou nebo na Bali. Kvalitní je opět mapa vydavatelství Periplus Travel Maps pokrývající Lombok a ostrov Sumbawa (1:200000).

Média

Většina Balinésanů čte deník Bali Post (Wbalipost.co.id) a cizinci neovládající indonéštinu si kupují jeho anglickou verzi Bali Post International nebo týdeník The Bali Times vycházející vždycky v pátek, ale dostupný také na (Wthebalitimes.com).

Dobrým zdrojem zpráv je anglický deník The Jakarta Post (Wthejakartapost.com) a také podrobnější týdeník Tempo (Wtempointeractive.com) vycházející v indonéské i anglické verzi. Týdeník je na Bali a na Lomboku k dostání jen na několika místech. V internetovém čtvrtletníku Inside Indonesia (Winsideindonesia.org) najdete analytické články reagující na společenské změny a aktuální politická témata. Ve velkých letoviscích a turistických centrech na Bali dostanete hlavní světové deníky a časopisy, v některých případech jsou díky online tisku k dispozici v den vydání.

Státní televizní stanici Televisi Republik Indonesia (TVRI) dominují seriály a telenovely, stanice Bali TV vysílá v balinéštině a indonéštině. Ve většině hotelů najdete satelitní televizi se stanicemi CNN, HBO a někdy také BBC World a ABC.

Paradise FM (100.9 FM) je balinéská rozhlasová stanice vysílající v angličtině. Je zaměřená na zahraniční turisty, kterým nabízí zprávy, hudbu a zajímavé rozhovory. Hard Rock FM Bali (87.8 FM; Whardrockfm.com) je především hudební stanice s anglicky mluvícími moderátory a Radio Republik Indonesia (RRI) vysílá hlavně hudbu, rozhovory a zprávy – nepřetržitě na vlnové délce 93,5 FM, příležitostně i se zprávami v angličtině.

Peníze

V Indonésii se platí rupiemi (Rp; IDR). V oběhu jsou bankovky v hodnotách 1000 IDR (modré), 2000 IDR (šedé), 5000 IDR (zelené a hnědé), 10000 IDR (růžové nebo fialové), 20000 IDR (zelené), 50000 IDR (modré) a 100000 IDR (růžové). Na všech najdete výrazně uvedenou hodnotu – anglickými číslovkami a arabskými číslicemi. Mnoho obchodníků odmítá natrhnuté, pomačkané či jinak poškozené bankovky. Pravidelně se setkáte s mincemi v hodnotách 100 IDR (stříbrný plast), 500 IDr (větší, kulaté, bronzové barvy) a 1000 IDR (velké, kulaté, bronzové barvy se stříbrným okrajem). Prodavači v supermarketech vám místo drobných často dají čokoládovou tyčinku nebo nějakou drobnost.

V době přípravy průvodce se dal jeden americký dolar směnit za 11460 IDR a za jedno euro za 15550 IDR. Kurz se ale poměrně rychle mění, takže si ho musíte před odjezdem zkontrolovat. Aktuální kurz najdete například na webových stránkách Travellers Currency Cheat Sheets Woanda.com.

Při běžných každodenních platbách používají turisté na Bali rupie. Řada turistických zařízení včetně hotelů, potápěčských center, cestovních kanceláří a půjčoven udává ceny v rupiích i v amerických dolarech a někdy (daleko řidčeji) v eurech. V průvodci píšeme vždycky pouze o amerických dolarech. Ale i v případě, že jsou ceny uvedeny v dolarech či eurech, můžete platit rupiemi, cestovními šeky nebo kreditní kartou.

PODVODY PŘI SMĚŇOVÁNÍ PENĚZ

Někteří nepoctiví směnárníci se snaží na důvěřivých turistech vydělat. Existuje několik známých triků, které běžně používají. Nejčastěji se s nimi setkáte ve velkých letoviscích, hlavně v Kutě a Sanuru (na Bali).

NĚKTERÉ NEJZNÁMĚJŠÍ TRIKY

• Směnárník se vás pokusí zmást počtem nul . Není problém dát vám 100000 IDR místo 1000000 IDR.

• Požadovanou sumu vám bude vyplácet v desetitisícových bankovkách, takže se záhy ztratíte.

• Někteří směnárníci mají upravenou kalkulačku , která uvádí nižší ceny i v případě, že si na ní sami požadovanou sumu přepočítáte.

• Někdy se setkáte s  barevně upravenými bankovkami , které vypadají jako bankovky vyšší hodnoty.

• Směnárník může nečekaně zhasnout nebo vás jinak rozptýlit a odebrat z připravené hromádky část bankovek.

• Někteří směnárníci bankovky kradou pod záminkou, že je musí ještě na poslední chvíli zkontrolovat.

• Různé odhalené podvody směnárníci v naprosté většině svádí na „provizi“.

NĚKOLIK RAD

• Vyhýbejte se směnárnám nabízejícím podezřele výhodný kurz . Bezpečné jsou v tomto směru banky a směnárny doporučené dalšími turisty.

• Směnárny s licencí poznáte podle viditelně umístěného loga s nápisem „ PVA Berizin “.

• Sumu, kterou za své peníze očekáváte, si předem spočítejte a raději si ji napište na kousek papírku.

• Vždycky se informujte, zda směnárna požaduje provizi.

• Hned zpočátku směnárníka upozorněte, že chcete bankovky „rozumných“ hodnot (10000 IDR rozumné nejsou, 50000 IDR se dají akceptovat) a také si je předem prohlédněte.

• Peníze si pečlivě přepočítejte a poté už je nedávejte směnárníkovi, který by mohl využít situace a pár bankovek vám z balíčku nepozorovaně odebrat. Před odchodem musíte být ten poslední, kdo měl peníze v ruce.

• Dokud nepodepíšete cestovní šek, můžete klidně odejít. Jestliže jste ho už podepsali, snažte se soustředit a nenechte se ničím rozptylovat.

• Peníze si pomalu a pečlivě přepočítejte.

Hotovost a cestovní šeky

Někteří turisté se po indonéských rupiích shánějí už před odjezdem na Bali či Lombok. Pokud se k nim dostanou, musejí se smířit s nevýhodným kurzem. Tuto námahu si můžete ušetřit, protože směnárnu najdete na balinéském letišti Ngurah Rai a také na lombockém letišti Selaparang. Na letišti Ngurah Rai jsou k dispozici bankomaty. Vyplatí se ale vzít si s sebou trochu hotovosti v dolarech , ale nikoli stodolarových bankovek. Dolarové bankovky vydané před rokem 1996 se na Bali ani Lomboku nepřijímají. Někteří turisté část hotovosti vozí v  cestovních šecích . Na Bali je přijímají všechny banky a uplatníte je také ve směnárnách. Na Lomboku vám poslouží pouze ve velkých centrech (Senggigi, souostroví Gili a Mataram). V dalších částech Lomboku s nimi neuspějete. Nejsnadněji vám proplatí známé cestovní šeky, zejména American Express v amerických dolarech nebo britských librách, i když ve velkých letoviscích většinou uspějete i se šeky v dalších významnějších měnách. Při nákupu cestovních šeků si vždycky uschovejte potvrzení (účetní doklad), které můžete následně potřebovat. Současně si musíte uvědomit, že pokud ztratíte pas, cestovní šeky vám neproplatí, takže je dobré mít nějaký alternativní přístup k hotovosti pro případ nouze. Ve velkých centrech vám cestovní šek proplatí v řadě směnáren. Většinou mají otevřeno od 10.00 do 22.00 a poplatky jsou stejné nebo nižší než v bance. Pozor si ale musíte dát na různé podvodné triky (viz rámeček, str. 53), a to hlavně v balinéské Kutě.

Běžná bankovní otevírací doba je pondělí až čtvrtek 8.00–14.00, pátek 8.00–12.00 a některé pobočky mohou mít otevřeno i v sobotu 8.00–11.30, ale většinou jen nepravidelně. Směnárny v bankách ale mívají kratší otevírací dobu a v pobočkách na malých městech je většinou nenajdete.

Platební karty

Platební a kreditní karty, zejména Visa a MasterCard, přijímají ve všech ubytovacích zařízeních střední a vyšší kategorie a v turistických centrech. Zaúčtují vám ale bankovní poplatek (4 %).

Na Bali a Lomboku najdete bankomaty , přijímající platební karty, Visa a MasterCard a debetní karty Visa, ve všech velkých letoviscích a centrech. Pokud nemůžete bankomat najít, běžte k supermarketu Hardy’s, u něhož je alespoň jeden bankomat. Na bankomaty upozorňujeme v odpovídajících částech průvodce, zejména těch popisujících letoviska a turistická centra; pomůžou vám i stránky W mastercard.com a  W visa.com. Musíme upozornit, že některá turistická centra, zejména Amed, Padang Bai, Candidasa, Sidemen, Tirtagangga a Pemuteran (na Bali) a Senaru/Rinjani a Kuta na Lomboku nemají bankomaty přijímající karty Visa. Vždycky je dobré se předem informovat, jaké poplatky si vaše banka účtuje při výběrech z karty v zahraničí. Některé banky jsou opatrné a může se stát, že vám kartu při pokusu o první výběr v zahraničí zablokují. Kartu je možné odblokovat telefonicky, takže se vyplatí mít s sebou odpovídající kontaktní telefonní čísla.

Některé bankomaty na Bali i na Lomboku vám kartu vydají teprve po odebrání hotovosti. Turisté zvyklí na opačný postup tak mohou kartu v bankomatu zapomenout. Dobře mohou posloužit i platební karty typu Visa TravelMoney (Wvisa.com) s přednastavený kreditem: použít je můžete v bankomatech, hotelech a na dalších místech. Výhodné je, že je můžete v případě potřeby „doplnit“.

Telegrafické posílání peněz

Pokud se dostanete do finančních potíží, můžete si nechat poslat peníze telegraficky, což je velmi rychlé, ale drahé. Požadovanou sumu byste měli dostat v místní měně v pobočce vybrané společnosti, většinou do dvaceti minut od odeslání telegramu. Společnosti Western Union (Wwesternunion.com) a Moneygram (Wmoneygram.com) si účtují poplatky podle výše požadované částky, takže se vyplatí posílat větší sumy než menší obnosy po částech. Peníze se dají poslat prostřednictvím uvedených společností telefonicky a někdy také přes internet. Pobočky a otevírací dobu najdete na internetových stránkách. Telegrafické převody peněz z vaší banky do balinéské banky jsou složité, časově náročné a raději se jim vyhněte.

Otevírací doba a státní svátky

Otevírací doba na Bali a Lomboku není jednotná, vládní úřady, provozovny služeb, pošty a obchody se řídí podle svých vlastních pravidel.

Obecně platí, že kanceláře (letecké společnosti a jiné instituce) mají otevřeno od pondělí do pátku od 8.00 do 16.00 a v sobotu od 8.00 do 13.00, ale mnohdy také déle, přičemž značné rozdíly jsou v uplatňování polední přestávky. Banky mají obvykle otevřeno od pondělí do čtvrtku od 8.00 do 14.00, v pátek od 8.00 do 12.00 a některé pobočky i v sobotu od 8.00 do 11.30, otevírací doba se ale může v dost lišit a bankovní směnárny jsou většinou otevřené kratší dobu. Podobnou otevírací dobu mají i hlavní pošty, opět s výraznými odchylkami (viz str. 52). Poštovní pobočky (agenti) v turistických oblastech mají často otevřeno o něco déle. Obchody ve velkých letoviscích a turistických centrech jsou většinou otevřené od 10.00 do 20.00 nebo déle, ale obchody ve městech a na vesnicích zavírají podstatně dřív. Výjimkou jsou supermarkety a nákupní centra, která mají obvykle otevřeno minimálně od 10.00 do 22.00. Některé místní trhy začínají už za svítání a obchodování končí kolem 10.00, na jiných je čilý ruch až do pozdního odpoledne.

Vládní úřady jsou většinou otevřené od pondělí do pátku od 8.00 do 16.00, ale záleží na tom, v jaké části ostrova se pohybujete a o jaký úřad se jedná – hodně úřadů má v pátek zavřeno a obecně je nejlépe přijít mezi 9.00 a 11.30. Během ramadánu mají úřady zkrácenou otevírací dobu. Vždycky se vyplatí předem na daný úřad zavolat a přeptat se, kdy můžete přijet.

STÁTNÍ SVÁTKY

1. leden Nový rok (Tahun Baru).

Leden/únor Čínský nový rok.

Únor/březen Maulid Nabi Muhammad, narození proroka Mohameda.

Březen/duben Balinéský Nový rok (Nyepi).

Březen/duben Velký pátek a Velikonoční neděle.

Duben/květen Waisak, výročí Buddhova narození, smrti a osvícení.

Květen/červen Nanebevstoupení Ježíše Krista (Isa Almasih).

Květen/červen Al Miraj, Nanebevstoupení Ježíše Krista.

Červenec/srpen Idul Fitri, oslavy konce ramadánu.

17. srpen Den nezávislosti (Hari Proklamasi Kemerdekaan).

Listopad Muharram, muslimský Nový rok.

Listopad/prosinec Idul Adha, muslimský Svátek oběti.

25. prosinec vánoce.

MUSLIMSKÉ SVÁTKY

Ramadán začíná 28. června, 2014; 18. června, 2015; 6. června, 2016.

Idul Fitri 28. červenec, 2014; 17. červenec, 2015; 7. červenec, 2016.

Upozorňujeme, že začátky muslimských svátků závisí na sledování fází měsíce a místní data se proto můžou lišit.

Státní svátky

Kromě státních svátků dodržovaných po celé Indonésii (viz rámeček výše) existuje velký počet náboženských slavností, které hrají významnou roli v životě muslimských, hinduistických a čínských komunit. Každý ze zhruba dvaceti tisíc balinéských chrámů má vlastní náboženskou slavnost, alespoň jednou ročně (wuku), nebo každých 210 dnů. Dále se na ostrovech konají velkolepé svatby a pohřby a Bali i Lombok mají také své světské svátky.

Všechny velké muslimské svátky se slaví jako celonárodní. Datum se řídí lunárním kalendářem a oproti západnímu gregoriánskému kalendáři se rok od roku opožďuje, takže svátky se konají stále dřív. Devátým muslimským měsícem je ramadán, v jehož průběhu se věřící přes den postí. Dodržuje se daleko více na muslimském Lomboku než na hinduistickém Bali. Muslimové, kteří dodržují na Lomboku verzi islámu Wetu Telu (viz rámeček, str. 290), mají místo ramadánu svůj vlastní třídenní půst Puasa. Hodně muslimských restaurací, byť nikoli těch turistických, má během ramadánu přes den zavřeno, zejména v centrální a východní části Lomboku se vám proto může stát, že se nebudete mít kde najíst. Během svátku na veřejnosti nekuřte a nepijte. V jiných částech Lomboku vás ale ramadán nebude omezovat. Idul Fitri, či také Hari Raya nebo Lebaran, je první den desátého měsíce muslimského kalendáře, na který připadá konec ramadánu. Slaví se celonárodně – řada indonéských obchodů má celý týden zavřeno a hodně balinéských a lombockých hotelů bývá zcela obsazeno lidmi, přijíždějícími ze všech koutů souostroví.

Telefony

Nejlevněji se dá do zahraničí volat (panggilan internasional) prostřednictvím Skype z internetových center ve velkých letoviscích a turistických centrech. Někde si účtují běžnou sazbu jako za připojení na internet, ale pokud mají horší připojení, můžete se setkat i s výrazně vyšší cenou. Výhodné sazby pro volání do zahraničí nabízejí také někteří místní operátoři, například do Austrálie se dá volat již za 1000 IDR za minutu. Při koupi místní SIM karty se prodejce zeptejte na místní přístupový kód nejlevnějších mezinárodních hovorů.

Pokud nemáte k dispozici připojení na internet ani místní SIM kartu, nejlepší volbou jsou soukromé „telefonní centrály“ wartel, které najdete na mnoha místech po celém Bali i Lomboku. Většinou jsou v provozu od 7.00 do 22.00. V některých centrálách vám nabídnou levné volání do zahraničí prostřednictvím předplacené karty a VoIP. V jiných, v odlehlejších venkovských oblastech, účtují sazby místní státní telefonní společnosti Telkom, plus přirážku. Ceny hodně závisí na denní době a místě, jejich přehled najdete na stránkách Wtelkom.co.id. Volání do zahraničí nabízí rovněž operátor Indosat (Windosat.com), který si účtuje velmi podobné sumy. Za místní hovor (panggilan lokal) se považuje každý hovor na číslo se stejným oblastním předčíslím a většinou stojí kolem 100 IDR za minutu, v závislosti na vzdálenosti a denní době. Hovory do dalších částí Indonésie (s odlišným oblastním kódem) jsou účtovány jako dálkové (panggilan inter-lokal) a jsou dražší. Bali je rozděleno do několika oblastních zón s vlastním kódem a Lombok má dva oblastní kódy. Volání na mobilní telefony s číslem začínajícím T08 je dražší. Někdy se setkáte pouze se satelitním spojením (T086812), za které je třeba připlatit.

Mobilní telefony

V Indonésii fungují všechny telefony využívající technologii GSM, ale před odjezdem se pro jistotu přesvědčte, zda máte u svého operátora aktivovaný roaming pro danou zemi či oblast. Mobilní telefony používané ve Spojených státech a v Kanadě je většinou třeba „odemknout“, jinak vám v Indonésii nebudou k ničemu.

Dobrou alternativou je zakoupit SIM kartu místního operátora, zejména pokud chcete volat do zahraničí – indonéští mobilní operátoři nabízejí často výhodnější sazby než pevné linky. S místní 3G SIM kartou budete mít také výrazně levnější internet než od svého operátora prostřednictví roamingu, který ale možná nevyužijete, protože ve velkých letoviscích a hlavních turistických centrech je snadno dostupná wi-fi. Mobily se používají po celém Bali i Lomboku a SIM karta je k dostání často dokonce i ve vesnicích. Prodavač vám možná nejdřív telefon odblokuje a poradí, jakou SIM kartu vybrat – podle toho, zda hodláte volat hlavně místně či do zahraničí. Rovněž by vám měl nabídnout aktuální slevy a přístupové kódy k nejvýhodnějším sazbám; dobrým zdrojem informací jsou v tomto směru různá turistická fóra (viz vedlejší strana). Obyčejnou SIM kartu s menším kreditem byste měli dostat zhruba za 25000–35000 IDR; 3G karta s internetem stojí víc. Za SIM karty se „šťastnými“ nebo „snadno zapamatovatelnými“ čísly se připlácí, takže se vyplatí zeptat, zda nemají nějaké levnější. Karty s kreditem dostanete u všech prodejců mobilních telefonů.

UŽITEČNÁ TELEFONNÍ ČÍSLA

Mezinárodní operátořiT101, T107

Mezinárodní telefonní číslaT102

Indonéští operátořiT100

Místní telefonní číslaT108

Dálková telefonní číslaT106

VOLÁNÍ DO ZAHRANIČÍ

Při volání z místního mobilu nebo pevné linky musíte nejprve vytočit mezinárodní přístupový kód vlastní (volané) země, kterých je ale v Indonésii bohužel hned několik, v závislosti na operátorovi a aktuálních akčních sazbách. Při koupit SIM karty nebo předplacené karty se musíte prodejce zeptat na nejvýhodnější přístupový kód. Při volání z telefonní ústředny wartel nebo z hotelu se u přepážky nebo v recepci informujte, jakého operátora vám doporučí. Dvěma hlavními operátory jsou Telkom a Indosat. Telkom používá hlavní mezinárodní přístupový kód T007 – nabízí jej jako prémiový (premium quality). Pro levná volání (budget service) s potenciálně horším spojením je přístupový kód T01017. Společnost Indosat nabízí prémiový kód T001, levný economy kód T008 a VoIP kód T01016.

Při volání do České republiky tedy nejdříve vytočíte mezinárodní přístupový kód (viz výše) + 420 (Velká Británie 44, Spojené státy 1) + číslo volaného účastníka (bez nuly na začátku)

Pokud voláte na Bali nebo Lombok ze zahraničí, vytočte mezinárodní přístupový kód + 62 (Indonésie) + oblastní kód (bez nuly) + číslo volaného účastníka.

Čas

Bali a Lombok se nachází v Centrálním indonéském časovém pásmu (GMT+8). Letní čas se nepoužívá.

Informace pro turisty

Indonésie neprovozuje žádné zahraniční turistické informační kanceláře, ale v Austrálii ji zastupuje Aviareps Oceania, Level 5, 68 Alfred St, Milsons Point, NSW 2061 ( T 02 9959 4277, W visit-indonesia.com.au).

V okresních městech na Bali a Lomboku jsou k dispozici informační kanceláře (po–čt 8.00–15.00, pá 8.00–12.00; v turistických centrech déle), ale většinou nejsou nijak zvlášť užitečné.

VLÁDNÍ STRÁNKY S INFORMACEMI PRO TURISTY

Většina západních zemí provozuje internetové stránky s informacemi pro turisty, obsahující i varování před různými riziky nebo rady, co dělat v nesnázích.

Australian Department of Foreign AffairsWdfat.gov.au

British Foreign a Commonwealth OfficeWfco.gov.uk

Canadian Department of Foreign AffairsWinternational.gc.ca

Ministerstvo zahraničních věcí České republikyWmzv.cz

US State DepartmentWstate.gov

TISKOVINY S INFORMACEMI PRO TURISTY

Informace o balinéských a lombockých zajímavostech a nabídce aktivit najdete v řadě bezplatných turistických tiskovin. Většinou jsou dostupné online a dostanete je ve většině hotelů a restaurací v hlavních turistických centrech.

AgungWagungbali.com. Maloformátový časopis zaměřený na východní Bali, na oblast od Padang Bai po Amed.

Bali PlusWbaliplus.com. Nepříliš rozsáhlý měsíčník informující o turistických zajímavostech a nabízející přehled a recenze restaurací, klubů, obchodů a lázní.

The beatWbeatmag.com. Hlavní balinéský zdroj informací o noční zábavě s přehledem koncertů, večírků a klubových akcí, ale také několika barů a restaurací. Vychází jednou za čtrnáct dní.

The BudWthebudmag.com. Čtvrtletník zaměřený na Ubud a okolí. Spousta fotek a kvalitní papír.

The Lombok GuideWthelombokguide.com. Čtrnáctideník se zajímavými články pro turisty o Lomboku a souostroví Gili.

What’s Up? BaliWwhatsupbali.com. Programový týdeník s podrobnými a aktuálními informacemi o klubových akcích, živé hudbě, tanečních představeních a hlavních slavnostech, dále obsahuje seznam doporučených restaurací a obchodů.

The YakWtheyakmag.com. Čtvrtletní časopis věnovaný životnímu stylu, zaměřený na turisty a expaty ze Seminyaku.

WEBOVÉ STRÁNKY A FÓRA

Internetová fóra jsou skvělým zdrojem aktuálních informací o všem od cen a kvality hotelů či výběru obchodů s DVD až po ceny balíků a nejvýhodnějšího volání.

Bali DiscoveryWbalidiscovery.com. Jednou týdně aktualizované informace a zprávy z Bali, plus rezervace pokojů a výprav.

Bali Paradise OnlineWbali-paradise.com. Články s odkazy na různá témata, od tradiční architektury po půjčovny aut a počasí. Hojně navštěvované turistické fórum.

Bali Travel ForumWbalitravelforum.com. Oblíbené fórum s množstvím zasvěcených rad.

Lombok Lovers ForumWlomboklovers.aforumfree.com. Živé a užitečné fórum zaměřené na Lombok.

Tělesně postižení turisté

Indonésie nevychází tělesně postiženým lidem nijak vstříc, což platí také pro tělesně postižené turisty, i když je pravda, že v poslední době se situace zlepšuje.

Obrubníky chodníků jsou většinou vysoké bez nájezdů, samotná dlažba hodně nerovná a často plná překážek; u vstupu často najdete schody (opět bez nájezdových ramp), veřejné autobusy nevozí lidi na invalidním vozíku (turistické autobusy společnosti Perama je vozí) a zvukový signál je instalovaný jenom na několika málo přechodech. Mnoho ubytovacích zařízení ale nabízí nocleh v přízemních bungalovech a kromě velké zahrady potěší také prostornou koupelnou. Některé hotely se snaží vycházet tělesně postiženým turistům všemožně vstříc – upozorňujeme na ně dále v průvodci a seznam hotelů s bezbariérovým přístupem najdete na webových stránkách společnosti Bali Paradise (viz dále).

Přesto tělesně postiženým turistům doporučujeme spíše uvažovat o skupinové výpravě, kterou jim nabídnou dále uvedené společnosti zaměřené mimo jiné na Bali a Lombok. Velmi užitečná může být lékařská zpráva popisující vaše potíže: některé letecké společnosti a pojišťovny ji mohou přímo vyžadovat.

Na cestu byste se rovněž měli vybavit dostatečnou zásobou léků, které pravidelně berete a na které jste zvyklí. Pro případ, že by vám ukradli zavazadla, vezměte si je raději s sebou do letadla či autobusu. Vyplatí se také mít u sebe předpis s užívanými léky, který se vám může hodit také při celní prohlídce na letištích Ngurah Rai a Selaparang – některý horlivý celník by vás v extrémním případě mohl obvinit z převážení nepovolených léků. Dále je třeba upozornit, že pokud se vám porouchá vozík nebo jiná pomůcka, náhradní díly budete shánět velmi obtížně, a proto se může hodit malá sada nářadí.

KONTAKTY PRO TĚLESNĚ POSTIŽENÉ TURISTY

Bali Access Travel Jl Danau Tamblingan 31 T0361 851 9902, Wbaliaccesstravel.com. Tipy na bezbariérově přístupná místa na Bali, Lomboku a na Jávě plus půjčovna pomůcek, dopravních prostředků s rampou a nabídka výprav a asistenční služby.

Bali ParadiseWbali-paradise.com. Pomocí odkazu „Special Needs Traveler“ se dostanete k podrobným informacím, tipům a radám pro tělesně postižené turisty.

BootsnAllWbootsnall.com/guides. Řada mimořádně užitečných rad pro tělesně postižené turisty.

Emerging HorizonsWemerginghorizons.com. Časopis s tipy a radami pro tělesně postižené a „pomalé“ turisty pokrývající mimořádně velký počet destinací.

Thorntree ForumWlonelyplanet.com/thorntree. Stránky s velmi užitečným fórem „Travellers with Disabilities“.

LEPŠÍ ZPŮSOB CESTOVÁNÍ

My v Rough Guides jsme samozřejmě všichni nadšení cestovatelé a věříme, že turistika přispívá k lepšímu vzájemnému porozumění a poznání světa, v němž žijeme. Současně si uvědomujeme, že turistický ruch, zejména letecká doprava, způsobuje nenapravitelné škody na životním prostředí a přispívá ke změnám klimatu. Proto je třeba, abychom cestovali co možná nejpromyšleněji a nejzodpovědněji, abychom brali ohled na místní obyvatele, jejich kulturu a životní styl.

SVATBA NA OSTROVĚ

Pokud by se vám líbilo oslavit svou svatbu na Bali, možná vás překvapí, jak široká nabídka služeb se vám nabízí. Řada hotelů vám zařídí celou svatbu a totéž pro vás udělají i nezávislí svatební agenti. Pomohou vám vyřídit potřebné formality, které mohou zabrat trochu času, takže si vše raději naplánujte s předstihem. Ceny se hodně liší a vždycky je důležité zjistit, za co přesně platíte. Mnoho rad, tipů a upozornění na možné nedostatky najdete na fórech hotelů a zprostředkovatelských kanceláří. K nejatraktivnější hotelům pořádajícím svatby patří Desa Seni (viz str. 75), Mick’s Place (viz str. 87) a  Puri Taman Sari (str. 239).

CENY UBYTOVÁNÍ

Až na výslovně uvedené výjimky všechny ceny ubytování vychází z ceny nejlevnějšího dvoulůžkového pokoje během hlavní sezóny vč. daně. Pokud dané ubytovací zařízení nabízí pokoje s větrákem i klimatizací, uvádíme cenu první varianty, která je vždycky levnější. Sazby mimo hlavní turistickou sezónu mohou být až o 50 % nižší než v nejrušnější části roku a při rezervaci prostřednictvím internetu se většinou dá poměrně výrazně ušetřit. Mnoho losmenů a hotelů uvádí cenu bez deseti- nebo jedenáctiprocentní daně a řada drahých ubytovacích zařízení připočítává pěti- či desetiprocentní přirážku za služby (často se označuje spojením „plus-plus“).

Ubytovací zařízení nejvyšší cenové kategorie udávají ceny v dolarech a někdy v eurech, platit se dá obvykle hotově, cestovními šeky či platební kartou a většinou i rupiemi, které vám před platbou vymění za dolary. V průvodci uvádíme ceny nad 50 $ v amerických dolarech, nižší ceny jsou v rupiích.

5 NEJLEPŠÍCH MÍST K POBYTU

Klid a elegance:Wapa di Ume. Viz str. 137

Stylové přímořské letovisko:Qunci Villas. Viz str. 274

Soukromí:Lombok Lodge. Viz str. 291

Noc v deštném lese:Sarinbuana Eco Lodge. Viz str. 242

Luxus a klid:Santi Sari. Viz str. 248

ONLINE REZERVACE POKOJŮ

Asia HotelsWasiahotels.com

Bali HotelsWbalihotels.com

Bali Online HotelsWindo.com/hotels

Gili HotelsWgili-hotels.com

TravelethosWtravelethos.com

KOUPELNY

Většina losmenových i hotelových pokojů má vlastní koupelnu (kamar mandi). Toalety jsou obvykle v západní stylu (wc, vyslovte vej sej), i když splachovat se někdy musí pomocí z přistaveného kbelíku, tedy ručně. Podobným způsobem provádí Indonésané po návštěvě toalety vlastní očistu – vždycky přitom používají výhradně levou ruku, protože pravá je určena k jídlu. Ve většině toalet v turistických ubytovacích zařízeních ale najdete toaletní papír.

Hodně Balinésanů a Sasaků se dodnes koupe v řekách. Domácí očista se tradičně provádí poléváním (mandi) vodou z velké nádrže, která ale není vanou, takže do ní nikdy nevstupujte. Vykoupat se musíte vedle nádrže a voda nesmí být žádným způsobem znečištěna, především mýdlem či šamponem. V mnoha losmenech a ve všech ubytovacích zařízeních hotelového typu ve velkých letoviscích najdete kromě mandi také sprchu. Mimo velká turistická centra se v nejlevnějších pokojích často musíte spokojit se studenou vodou (air panas). V luxusnějších hotelích bývají koupelny velmi pěkné a dobře vybavené, často mají otevřenou střechu porostlou popínavými rostlinami. Tyto „otevřené zahradní koupelny“ jsou často vybaveny sprchou, nádrží mandi s (krásným kamenným) přívodem vody a podlaha může být vysypána drobnými oblázky. Někoho mohou nadchnout, ale jinému nemusí být zcela po chuti, protože se v nich špatně bojuje s komáry.

5 NEJLEPŠÍCH RESTAURACÍ BALI A LOMBOKU

Mozaic Ubud. Viz str. 141

Seasalt Candidasa. Viz str. 187

Lumbung (The Oberoi) Pantai Medana. Viz str. 291

Sardine Kerobokan. Viz str. 77

Maria’s Boemboe Bali Nusa Lembongan. Viz str. 110

BETEL

Během pobytu se podobně jako v celé jihovýchodní Asii běžně setkáte s místními obyvateli, zejména staršími lidmi, žvýkajícími betel. Betelové sousto – nedozrálé ořechy palmy arekové zabalené v listu pepřovníku betelového, potřeného hašeným vápnem – se vloží do úst a promísí se se slinami. Betel slouží jako „droga dobré nálady“ , ale současně vytváří spoustu tmavě červených slin, které lidé bez rozpaků plivou na zem. Sliny po čase zbarví rty a zuby skoro dočerna. Podle chuti lze do betelového sousta přidat i další ingredience, mimo jiné tabák, aromatický hřebíček, skořici, kardamom, kurkumu nebo muškátový oříšek. V muzeích se setkáte s bohatě zdobenými schránkami sloužícími k ukládání uvedených ingrediencí.

SURFOVÁNÍ V ZÁTOCE PADANG PADANG

Jižní Bali

60 Kuta–Legian–Seminyak

82 Poloostrov Bukit

92 Denpasar

99 Sanur

105 Nusa Lembongan a Nusa Penida

1

Jižní Bali

Převážně rovinatá jižní část ostrova je nejhustěji osídlenou oblastí Bali. Najdete zde největší rekreační střediska: na západní straně rekreační komplexy Kuta a Jimbaran, na východě si odpočinete v turistických centrech Sanur, Nusa Dua a Tanjung Benoa. Celá oblast je známá jako ráj surfařů, které lákají jedny z nejúchvatnějších a nejnebezpečnějších vln na světě. Většina zahraničních turistů míří přímo do tří vzájemně propojených letovisek Kuta–Legian–Seminyak, táhnoucích se podél jihozápadního pobřeží jen 3 km severně od místního letiště. Letoviska jsou známá především množstvím obchodů, rušným nočním životem (podobně pestrou nabídku noční zábavy jinde na ostrově nenajdete) a samozřejmě vlnami.

V této části ostrova leží i správní středisko Denpasar, které ale většině návštěvníků slouží pouze jako tranzitní zastávka, což je škoda. Nacházejí se zde nejlepší ostrovní muzea a rázovité město příjemně kontrastuje s moderními turistickými letovisky v západním stylu.

Na jihovýchodním pobřeží najdete o něco klidnější a zelenější pláže: k těm střídměji vybaveným patří letovisko Sanur, zatímco rekreační centra Nusa Dua a Tanjung Benoa se širokou nabídkou vodních aktivit nabízejí o poznání víc luxusu. V bezprostřední blízkosti pobřeží leží tři ostrovy: návštěvníky toužící po klidu upoutá málo navštěvovaný ostrov Nusa Penida, ale půvabný je i maličký ostrov Nusa Ceningan. Velmi uvolněnou atmosférou nadchne ostrov Nusa Lembongan, k jehož přednostem patří skvělé podmínky pro potápění a snadný přístup ze Sanuru. Jižně od letoviska Kuta leží poloostrov Bukit s poklidným elegantním letoviskem Jimbaran nabízejícím trochu dražší hotely a skvělé příbojové vlny. Na rušné pláže a zajímavá atraktivní zařízení pod pobřežními skalisky se můžete těšit také v okolí Uluwatu, kde najdete i významný chrám na skále.

Vážení čtenáři, právě jste dočetli ukázku z knihy Bali a Lombok.
Pokud se Vám líbila, celou knihu si můžete zakoupit v našem e-shopu.